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ТАЛДЫҚОРҒАННЫҢ 
ТАЗАЛЫҒЫ СЫН КӨТЕРМЕЙДІ
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Мәдениет және а�парат министрлігі Азаматты� �о�амды дамыту т�жырымдамасына �згерістер мен 

толы�тырулар енгізу бойынша белсенді ж�мыс ж�ргізіп жатыр. Ма�сат – мемлекет пен азаматты� сектор 

арасында берік �о�амды� келісім орнату. Б�л ж�мыс�а сарапшылар мен "Е$ �кілдері тартылады. Олар 

т�жырымдаманы& бірінші кезе&інде ат�арыл�ан ж�мысты талдап, халы�аралы� тәжірибені сараптайды 

және әлеуметтік зерттеулер ж�ргізеді. (аза�стан Республикасы МАМ осы жылды& тамызынан бастап, 

азаматты� секторды& негізгі сегменттері бойынша зерттеулер �йымдастырады. 

ҰЛТТЫҚ МУЗЕЙДЕ – 
ӨЗБЕК ӨНЕРІ

БЕТ

8

4

БАЛАБАҚШАДА 
ҚАЛАДЫ АҚША...

ӨЗБЕКСТАН ПРЕЗИДЕНТІН 
КҮТІП АЛДЫ

АЗАМАТТЫҚ ҚОҒАМ – 
ЕЛ ДАМУЫНЫҢ КЕПІЛІ

Ел "кіметі 2010 жылы �абылдан�ан Балаларды мектепке 

дейінгі тәрбиемен және о�ытумен �амтамасыз ету ж�ніндегі 

«Балапан» ба�дарламасында 2020 жыл�а дейін жас �рпа�ты 100% 

балаба�шамен �амту�а уәде еткен-тін. Жауапты шенеуніктер мен 

әкімдер б�л міндетті сол бойы орындамады. (азіргі кезде салада 

жеке ба�дарлама жо�. Оны& орнына "кімет жа&а схеманы жол�а 

�ойма�: О�у-а�арту министрлігі о�ан «А�ша баланы& со&ынан 

ж�реді» деген тосын атау берді. Соны& аясында Indigo ж�йесі 

жаппай енгізіледі. Б�л жоба пікірталас тудырды. Неге? 

ЖҮЗ ПАЙЫЗ – 
ЖЕТКІЗБЕЙТІН САҒЫМ

Оқу-ағарту министрлігінің дерегін-
ше, 2024 жылғы І тоқсанның қорытын-
дысында елімізде 2-6 жастағы бала-
ларды  балабақшамен қамту к�рсеткіші 
91%-ға жетті. Бір жа ғы нан алғанда, 
жап-жақсы к�рсеткіш. Ек ін ші жағынан, 
бұл к�збояуға ұқсайды. #йткені ол тек 
балабақша кезегінде тұр ғандарды ғана 
қарастырады. Мысалы, қан ша балды-
рғанды отбасында үйбикелері (домо-
хозяйки) бағып отырғаны ресми ай-
тылмайды. *рине, ананың ә л   -
пеш тегені нен, аялы алақанынан ар-
дақты ештеңе жоқ. *йткенмен, бала-
ның қоғамға кірігуі, әлеуметтенуі, 
құрбы-құрдастарымен ара ласып үй-
ренуі үшін де балабақшаға баруы қа-
жеттігін айтпағанның �зінде, мектеп-

ке дейінгі тәрбие мен білім дәл осы 
ұйымдарда берілетінін ұмытпаған 
ж�н.

Сонымен, Оқу-ағарту министрлігінің 
дерегінше, бүгінде республикада мем-
лекеттігі, жекеменшігі бар, жалпы саны 
11 мың 472 мектепке дейінгі ұйым 
(балабақша, миниорталық) жұмыс 
істейді. Онда 1 миллионға жуық бала 
тәрбие алып, оқиды. 

Салыстырсақ, Ұлттық статистика 
бюросының дерегінше, қазіргі уақыт-
та Қа зақстанда 2-6 жастағы 1 миллион 
999,2 мың бала бар. Яғни, бұл жастағы 
балалардың тең жартысы балабақшамен 
қам тыл маған, анасының, ата-әжесінің, 
туысқанының тәрбиесінде.

 
(Жалғасы 5-бетте)

Мемлекет басшысы (асым-Жомарт То�аев (аза�стан�а мемлекеттік сапармен келген 7збекстан 

Президенті Шавкат Мирзиёевті елорда әуежайында �арсы алды.

Мәртебелі қонақты салтанатпен қарсы алу үшін әуежайда Құрмет қарауылы ротасы сап түзеп тұрды.
Сапар аясында жоғары деңгейде екіжақты келісс�здер жүргізіледі және бірқатар маңызды құжатқа қол қойылады деп 

жоспарланып отыр.

Таби�атты& талай �асыр 

бойы �з �ойнауында са�тап 

келген д�ниесін б�гінгі �рпа� 

�з �олымен б�лдіруі �кінішті. 

Б�лай бола берсе, бассызды� 

жаппай беле& алып кетуі де 

м�мкін. Сонды�тан ел "кіметі 

іске ара ласып, Президент 

тап сыр   масымен оспа дар 

әрекетті& алдын алу�а байла-

  нысты ж�мыстар на�ты �ол�а 

алынды. Шаруа�а бел шеше 

кірісіп, бірден іліп әкеткен 

«AMANAT» пар    тиясы жанын-

да�ы «Жас тар Рухы» жастар 

�анатыны& белсенділері бол-

ды.

ЖАРТАСТАҒЫ ЖАЗУЛАР:
ВАНДАЛИЗМГЕ ЖАЗА КҮШЕЙДІ

ҚЫЗМЕТТІК 
КӨЛІКТІҢ ҚЫЗЫҒЫН 
КІМ КӨРІП ЖҮР?

(ызметтік к�лік – �ызмет �шін. Б�гінде м�ны басшылар ��ынатын 

кез жеткен. Олай дейтініміз, б�рын   �ызметтік к�лікті той-томала��а 

мініп, одан �алса бала-ша�асын б�бекжай�а тасы�андар�а ба�ылау 

к�шейіп, жаза бас�андар �ата& жазалан�ан болатын. Осы «тая�» 

�згелерге саба� болады деп к�ткенбіз. Алайда Жамбылда �ызметтік 

к�лікті �алауынша мініп, «ж�генсіз» ж�ргендерді& саны әлі де азаймай 

т�р. 
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ЖАУЫНГЕРЛІК ДАЙЫНДЫҚ 
ҚАРҚЫНЫ АРТТЫ

ҒЫЛЫМИ ҚОҒАМДАСТЫҚТА 
ҮЛКЕН ЖАУАПКЕРШІЛІК БАР

Еуразия 	лтты университетінде «Орталы Азия тарихы: халытар мен мәдениеттер 
арасында�ы диалог» таырыбында Орталы Азия мемлекеттері тарихшыларыны� 
І форумы #тті.

 Форумға Қазақстан, Қырғызстан, �збекстан, 
Тәжікстан, Түркіменстан ғалымдары, мемлекет 
және қоғам қайраткерлері, ведомство, жоғары оқу 
орындарының басшылары және Астана қала-
сындағы ЖОО докторанттары мен магистранттары 
қатысты.

Жиынның мақсаты – Орталық Азия мемлекет-
терінің сарапшы-ғалымдары арасындағы диалогты 
күшейту арқылы бірегей кеңістіктегі, мәдени және 
саяси контексте тарихи үдерістерді зерделеуге 

және тарихи құбылыстарды бағалауға синхронды 
к)зқарасты қалыптастыру үшін алғышарттар 
жасау.

ЕҰУ ректоры Ерлан Сыдықов алғаш рет )т-
кізіліп отырған халықаралық форумның алдында 
тұрған міндеттерге тоқталды. 

«Форумның міндеті – біріншіден, Орталық 
Азия мемлекеттерінің ғылыми-зерттеу құрылым-
дары арасында жаңа байланыстар орнату және 
қолданыстағы байланыстарды бекіту. Екіншіден, 
Орталық Азия мемлекеттерінің ғылыми мектептері 
арасында тәжірибе және ғылыми әзірлемелер 
алмасу. Үшіншіден, Орталық Азия елдерінің 
тарихы бойынша зерттеулерді жандандырып, 
жалпы тарихтың күрделі аспектілері бойынша 
ортақ тәсілдерді әзірлеу үшін жағдайлар жасау. 
Т)р тіншіден, жас тарихшыларды даярлау тетік-
терін әзірлеп, жас ғалымдар арасындағы байла-
нысты нығайту», – деп атап )тті ректор. 

Сонымен қатар Орталық Азияның )ткен та-
рихына тоқтала келіп, бұл аймақ түркі және парсы 
тілдес халықтардың мыңдаған жыл бойы бірлесе, 
тату к)ршілікте )мір сүріп келе жатқан ортақ 
территориясы бар, діні мен ділі бір, салт-дәстүр 
мәдениеті, тағдыры, тарихы ұқсас халықтар екенін 
жеткізді. 

Ғылым және жоғары білім министрі Саясат 
Нұрбек Орталық Азия тарихшыларының қазіргі 
уақыттағы )зекті пікірлері мен ой-тұжырымдарын 
форум соңында күтетінін және қатысушы ғалым-
дардың нақты ұсыныспен шығатындарына сенім 
білдірді.

«Орта Азияда біздің тарихымыз ортақ, сон-
дықтан бүгінгі басқосу )те маңызды деп білемін. 
Бұл форум осындай форматта бірінші рет )ткізіліп 
отыр. Келешекте тұрақты, үлкен бір салаға айнала-
ды деген ойдамын. Біз жалпы тарихты, ғылыми 
бағыттардың перспективаларын талқы лап, ынты-
мақ тас тықты қалыптастыру үшін бұл диалог алаңы 
жай )ткінші болмауын қалаймыз. Орталық Азия 

үшін біріктірілген ғылыми зерттеулердің пайда 
болуы, ортақ тарихымызды қайта қарас тыруды 
бастау біз үшін )те маңызды. Ғылыми қоғам -
дастықта үлкен жауапкершілік бар. Біз ғы лыми 
сараптаманы тарих ғылымына қайтаруымыз ке-
рек», – деп түйді с)зін министр.

Орталық Азия мемлекеттері тарихшыларының 
форумы к)рші елден келген ғалымдарды да бей-
жай қалдырмады. �збекстан Республикасы Ғылым 
академиясының вице-президенті Бахром Абду-

халимов бұл іс-шара )зекті тақырыпты қамтыған 
және дер кезінде ұйымдастырылған форум екенін 
атап )тті. 

 «Мемлекеттеріміздің басшылары аймақ 
ғалымдарының Орталық Азияның жалпы тарихын 
зерттеуге және бірлесіп жұмыс істеуіне барынша 
жағдай жасайды деп білемін. Орталық Азияда бізге 
зерттеуге қажетті құжаттар жеткілікті. Бұл құжаттар 
Орталық Азия )ңірінде ежелгі )ркениет пен 
ғылымның бұрыннан бар екенін тағы бір дәлелдей 
түседі және бізде ортақ басылымдар мен конфе-
ренциялар болады деп үміттенемін. Маңызды 
фактор – кадрларды дайындау. Біз Орталық 
Азиядағы ортақ тарихымыздың дамуы үшін жұмыс 
істеуіміз керек», – дейді вице-президент. 

Форумға қатысушылар пленарлық мәжілістен 
соң үш секцияға б)лініп, «Ежелгі дәуірден 
Тәуелсіздікке дейінгі Орталық Азияның тарихы 
мен мәдениетіне синхронды к)зқарасты қалып-
тастырудың )зекті мәселелері», «Орталық Азияның 
қазіргі тарихы: тенденциялар, болжамдар, мүмкін-
діктер», «Орталық Азия елдерінің жас ғалым-
дарының диалогы» тақырыбында талқылау )ткізді. 

Сонымен қатар қатысушылар жиын соңында 
күн тәртібіндегі мәселе бойынша арнайы қарар 
қабылдады. Оның ішінде Орталық Азия мем-
лекеттері арасындағы гуманитарлық байланыс-
тарды жандандыру және нығайту; Тарихи құ-
былыстар мен процестерді, олардың интер-
претацияларын бағалауда ортақ к)зқарасты 
қалыптастыру мақсатында Орталық Азия мемле-
кеттері ғалымдарының ынтымақтастығын күшей-
ту; Аймақтың табиғи және мәдени мұрасының 
бірегейлігін к)рсетуге қабілетті «Орталық Азия» 
туристік брендін ілгерілету секілді мәслелер бар.

�ткізіліп отырған іс-шара Орталық Азия 
тарихшыларының тарихи-мәдени мұраларын 
тереңірек зерттеу мен талдауға және гуманитарлық 
білім саласындағы шығармашылық жұмыстардың 
жаңа к)кжиегін анықтауға ықпал ететіні с)зсіз.

Аталмыш кезеңде жедел және жауынгер-
лік дайындық шараларының қарқындылығы 
айтар лықтай артты. Халықаралық тәжірибе 
негізінде әскерлердің тактикалық және атыс 
дайындығы үнемі жетілдіріліп отырады. Құрлық 
әскерлерінің =скери институтында болашақ 
офицерлердің к)шбасшылық қасиеттерін ны-
ғайтуға және кәсіби шеберлігін арттыруға 
бағытталған «Сардар» бақылау-кешенді курсы 
ұйымдастырылды.

Биыл 2 мыңнан астам жауынгерлік тактикалық 
және атыс оқу-жаттығулары )ткізіліп, штабтар мен 
әскерлердің дағдарыс жағдайындағы іс-қимыл-
дарға дайындығына баса назар аударылды.

Мемлекет басшысының тапсырмасын орындау 
мақсатымен алғаш рет облыс әкімдері мен 
олардың орынбасарларының жиындары )ткізілді. 
Бұған дейін біз осындай жиын әскери қауіпсіздік 
пен қорғаныс мәселелері бойынша министрлермен 
және Парламент депутаттарымен )ткізілген 
болатын.

Павлодар облысының әкімдігімен бірлесіп, 
«Бекет» ведомствоаралық оқу-жаттығуы )ткізілді. 
Алдағы қыркүйек айында осындай оқу-жаттығуды 
Жамбыл облысының әкімдігімен )ткізу жос-
парлануда. 

Қазақстан Қарулы Күштері халықаралық оқу-
жаттығуларға тұрақты түрде қатысып тұрады. 
Ауқымды халықаралық «Бірлестік–2024» оқу-
жаттығуына =зербайжан, Қырғызстан, Тәжікстан 
және �збекстанның әскери контингенттері: 4 

мыңнан астам әскери қызметші және 700-ге жуық 
қару-жарақ пен әскери техника қатысты.

Оқу-материалдық базаны дамыту жалғасуда. 
Жыл соңына дейін тренажерлер жеткізу және 
полигон жабдықтарын ж)ндеу жоспарлануда, бұл 
жылына 300 млн теңгеге дейін үнемдеуге мүмкіндік 
береді. Сондай-ақ әскери техниканы ж)ндеу 
жұмыстары жүргізілуде.

Соңғы бес жыл ішінде Қазақстан халықаралық 
және бітімгерлік қызметті жандандырды. Елі-
міз – ТМД елдері ішінде БҰҰ миссиясына дербес 
мандат алған бірден-бір мемлекет. 2024 жылғы 
наурызда алғаш рет қазақстандық контингент: 139 
әскери қызметші, 26 қару-жарақ пен әскери 

техника БҰҰ миссияларына қатысу үшін Голан 
жоталарына жіберілді.

Қарулы Күштерді қару-жарақ пен әскери 
техниканың, оның ішінде отандық )ндірістің 
заманауи үлгілерімен қайта жарақтандырудың 
кезең-кезеңдік процесі жүріп жатыр. Биыл 500-ден 
астам жаңа техника келіп түсті, 50 техника күрделі 
ж)ндеуден )тті.

2024 жылы «Арлан» және COBRA II брондалған 
доңғалақты машиналары жеткізіледі деп күтілуде. 
Жыл соңына дейін SUNQAR тактикалық ұшқыш-
сыз жүйелер кешенін және EVOMax шағын ұш-
қышсыз жүйелерін сатып алу жоспарлануда.

Биыл =уе қорғанысы күштері заманауи жой-
ғыш ұшақтар мен қару-жарақ класы жоғары 
дәлдіктегі зениттік зымыран кешенін жеткізеді деп 
күтілуде. ANKA пилотсыз ауыр класты кешенді 
тәжірибелік әскери пайдалану жүргізілуде. А400М 
бірінші ауыр жүк к)тергіш әскери-к)ліктік ұшақ 
жеткізіледі деп күтілуде. =скери-теңіз күштері 
үшін диверсияға қарсы қайық жеткізіледі.

Бронды танк және авток)лік техникасын, әс-
кери әуе шабуылына қарсы қорғанысты, танкке 
қарсы жүйелерді, артиллерия мен атыс қаруын 
ж)ндеу цехтары іске қосылды. =скерлерде 1,5 
мыңнан астам әскери техникаға ағымдағы және 
орташа ж)ндеу жүргізілді.

Мерзімді әскери қызметтің тартымдылығы мен 
беделін арттыру мақсатында Қорғаныс министрлігі 
бірқатар шараларға бастамашылық жасады. 
Мамыр айында әскери қызметшілерге арналған 
білім беру гранттарына квоталар бекітетін заң 

қабылданды. Тегін оқуға арналған мемлекеттік 
гранттар мерзімді әскери қызмет кезеңінде жауын-
герлік және мемлекеттік-құқықтық дайындықта 
жоғары нәтижелерге қол жеткізгендерге берілетін 
болады. Сондай-ақ ЖОО-дағы оқудың бірінші 
жылында жатақханада тұруға басым құқық берілуі 
қосымша артықшылық болмақ. 

Сондай-ақ әскерге шақырылушыларға арнал-
ған «кредиттік каникулдар» жүйесі енгізілді. Жас-
тарды әскери комиссариаттарға бармай-ақ тіркеу 
процесі автоматтандырылды, бұл жыл сайын та-
сы малдауда, медициналық қызмет к)р сетуде және 
тіркеу туралы куәлік беруде 1 млрд тең геден астам 
қаржыны үнемдеуге мүмкіндік береді.

$азастан мен %збекстан #зара 
сауда айналымын 10 млрд доллар�а 
жеткізуді к#здейді. Б	л туралы 
Премьер-Министрді� орынбасары 
Серік Ж	ман�арин кеше Астанада 
#ткен «$азастан – %збекстан» 
бизнес форумын ашу барысында 
мәлімдеді.

«�збекстан – 2023 жылдың қорытын-
дысы бойынша 7-орында тұрған Қазақ-
станның ірі сауда серіктесінің бірі. 
Қазақстанның Орталық Азия елдерімен 
жалпы сауда айналымының 57%-дан 
астамы �збекстанға тиесілі. Соңғы 5 
жылда екіжақты тауар айналымы 29%-ға 
)сіп, 2022 жылы 5 млрд доллар к)леміне 
жетті. Бізге саудадағы мәселелерді жүйелі 
шешу және сауда айналымының жаңа )су 
нүктелерін табу қажет, осылайша мемле-
кеттеріміздің басшылары қойған мақ-
сат – ортамерзімді кезеңде 10 млрд 
долларға қол жеткізуге талпынуымыз 
керек», – деді Серік Жұманғарин.

�збекстан Премьер-министрінің 
орынбасары Джамшид Ходжаев мұндай 
іс-шаралар екіжақты ынтымақтастықты 
нығайтуға қуатты серпін беретінін атап 
)тті. Ол Қазақстан �збекстанның негізгі 
экономикалық серіктестерінің бірі еке-
нін атап )тті.

«=лемдік қауымдастық біздің )ңір-
лерге біртұтас нарық призмасы арқылы 
қарайды. Сіздерді ірі жаһандық бренд-
терді тиімді тарту үшін күш-жігерімізді 
біріктіруге шақырамын», – деді ол.

Екі ел арасында )неркәсіптік ко-
операция белсенді түрде дамып келеді, 
бұл 3,1 млрд АҚШ доллары сомасына 69 
жоба, 14,7 мыңнан астам жұмыс орнын 
құруды к)здейді. Қазірдің )зінде 217 млн 
доллар сомасына 12 бірлескен жоба сәтті 
жүзеге асырылды, бұл – тұрмыстық 
техника, жүк және жеңіл авток)ліктер, 
тракторлар )ндірісі. Белсенді фазада 178 
млн доллардан астам сомаға үш инвес-
тициялық жобаны іске асыру жүргізілуде. 
Олардың қатарында Тараз қаласындағы 
қуаты 500 мың тонна болат )німін шы-
ғаратын электр металлургиялық зауыт 
пен Шымкент қаласындағы инфузиялық 
ерітінділер )ндірісі бар.

�збекстан Қазақстанға жеміс-к)-
к)ніс )німдерінің негізгі жеткізушісі 
саналады. =леуметтік маңызы бар агро-

)неркәсіптік )німдерді �збекстан нан 
жеткізуді дамыту үшін тез бұзылатын 
тауарларды тасымалдау кезінде UZKAZ-
TRADE бірлескен кәсіпорнына қозғалыс 
басымдығын беру мүмкіндігі қарастыры-
латын болады.

Сондай-ақ аталмыш бизнес-форум 
ая сында )ткен екіжақты кездесуде Үкі-
мет басшысының орынбасары Серік 
Жұ манғарин мен �збекстан Премьер-
министрінің орынбасары Жамшид 
Ходжаев 4,4 млрд доллар сомасына 34 

инвестициялық жобаны және 2,6 млрд 
долларға 7 сауда келісімін бірлесе жүзеге 
асыруға келісті. Келісімдер тиісті құ жат-
тар тізімімен бекітілді.

Инвестициялық жобаларды энер-
гетика, тау-кен )неркәсібі және геология, 
к)лік, химия )неркәсібі, құрылыс, 
электротехника, машина жасау, фарма-
цевтика және басқа да салаларда жүзеге 
асыру жоспарлануда. Ең к)п жоба ауыл 
шаруашылығы саласында іске асырыл-
мақ. 

Тараптар ауыл шаруашылығы )нім-
дерін бірлесіп )сіру және Қазақстанда 
астық пен күрішті терең )ңдеу, Түркістан 
облысында жібек )німдерін )ндіру, орау 
материалдарын шығаратын кәсіпорын 
құру және басқа да жобаларды жүзеге 
асыруға келісті. Сондай-ақ Маңғыстау 
облысы аумағында ІҚМ терілерін қа-
былдау және )ңдеу бойынша бірлескен 
кәсіпорын құру туралы шешім қабыл-
данды.

Аталған жобаларды жүзеге асыру екі 
елдің инвестициялық және сауда әлеуетін 
тиімді жүзеге асыруға мүмкіндік береді. 
Бұл Қазақстан мен �збекстан басшылары 
алға қойған – )зара сауда айналымын 10 
млрд долларға дейін арттыру мақсатына 
жетуге жол ашады.

АЛЫС-БЕРІС –
КӨРШІЛЕР САЛТЫ

Биыл�ы бірінші жартыжылдыта $ор�аныс министрлігі жауынгерлік даярлы жоспары 
ше�берінде белгіленген барлы міндетті орындады. $арулы К4штерді� жауынгерлік 
дайынды�ын жетілдіру басты назарда болды.
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Дайындаған Бердібек ҚАБАЙ

ЕШБІР ӨТІНІШ ЕШБІР ӨТІНІШ 
ЕСКЕРУСІЗ ҚАЛМАЙДЫЕСКЕРУСІЗ ҚАЛМАЙДЫ

«AMANAT» партиясы жанында�ы республикалы� «Жер аманаты» комиссиясына 
Жамбыл облысы Жуалы ауданында 5,95 гектар жерінен айырылып �ал�ан азамат 
ж*гінді. Б+л туралы Мәжіліс депутаты, атал�ан комиссия т/ра�асыны3 орынбасары 
Ба�ытжан Базарбек мәлімдеді.

ҚОҒАМДЫҚ ҚАБЫЛДАУ ҚОҒАМДЫҚ ҚАБЫЛДАУ 
ҚОЛДЫ ҰЗАРТАДЫҚОЛДЫ ҰЗАРТАДЫ

Павлодар облысы А�то�ай ауданына �арасты ;уелбек ауылында «AMANAT» 
партиясы мен жергілікті ат�арушы органдарыны3 /кілдері ауыл т+р�ындарымен 
кездесті. Партияны3 мобильді �о�амды� �абылдауы ауыл т+р�ындарыны3 
мәселелерін ты3дап, оларды шешуге к/мектесу ма�сатында к/шпелі шара 
+йымдастырды.

Мобильді қоғамдық қабылдау 
жұмысына «AMANAT» партиясы 
Республикалық қоғамдық қа-
былдау б�лмесінің кон сультанты 
�сел Қожахметова, партияның 
Павлодар облыстық филиа лы-
ның атқарушы хатшысы орын-
басары Айнұр Мұха медиярова, 
Павлодар облыстық мәслихаты-
ның де путаты Қа    лауиден Ибра-
гим ов, Павлодар облысы бойын-
ша Еңбек және әлеуметтік қорғау 
комитеті де партаменті бас шы-
сының орын басары Евгений 
Губарев, «М�СҚ» АҚ Павлодар 
облысы филиалының басшысы 
Айгүл Қапенова, сондай-ақ ау-
дандық депутаттар мен жер гілікті 
ат қару шы орган �кілдері қа-
тыс ты.  

Талқылаудың негізгі тақы-
рыбы жергілікті пошта б�лім-
шесінің жабылуы туралы мәселе 
болды. Жергілікті тұрғын Ма-
ғауия Рахымов ауылдағы биылғы 
жағдай туралы айтып мәселені 

т�тесінен қойды. «Біздің ауылда 
200-ден астам зейнеткер тұрады. 
Оларға қалаға бару қиын. Зей-
неткерлер пошта қызметі арқылы 
зейнетақы т�лемдерін осы жер-
ден алып жүр. Біз бұл жағдайды 
түпкілікті шешіп беруін сұрай-
мыз», – деді ол. Сонымен қатар 
тұрғындар ин тернет сапасына 
байланысты мәселені де к�терді. 
Байла ныстың тұрақсыздығы 

ауыл мектебі оқу шыларының 
бі лім алу жүйе сінде қиындықтар 
туғызуда.

Облыстық мәслихат депутаты 
Қалауиден Ибрагимов қоғамдық 
қабылдау жұмысы барысында 
айтылған басқа да �зекті мәселе 
туралы с�з қозғап, тұрғындардың 

талап  тарының оң шешілу жол-
дары барысын баяндады. «Бүгін-
де негізгі мәселелер су дең    гейі 
к�те рілетін Ертіс �зе нінің жай-
ыл ма сымен бай ла нысты. Адам-
дар ш�п шабу мәселесі туын дауы 
мүмкін деп алаңдайды. Бұл мәсе-
лелер облыс басшылығы мен 
облыстық мәслихаттың ба -
қы  лауында», – деді ол. Ал 
«AMANAT» партия сының Рес-

публикалық қоғамдық қа былдау 
б�лмесінің консуль танты �сел 
Қожахметова ай тылған сауал-
дарды пысықтау тетігі туралы 
баяндады. «Міндетті түрде қо-
ғам дық қабылдау б�л месіне 
келіп түсетін барлық мәселе 
жергілікті атқарушы ор гандарға, 
әкімдіктерге жіберіледі және 
қажет болған жағдайда республи-
ка лық деңгейде қара лады», – 
деді ол. 

Аталған қиындықтарға қара-
мастан, ауылда оң �згерістер де 
байқалуда. «Ауыл – ел бесігі» 
бағдарламасы аясында �уелбек 
ауылында 6,8 шақырым жолына 
асфальт т�селді, мәдениет үйі, 
орталықтандырылған су құбыры 
салынған. Тұрғындардың жай-
лылығы үшін ауыл кафесі ашыл-
ған. Жақында мешіт ж�н деліп, 
жағажай қалпына келтірілмек. 
Партия �кілдері ауыл тұрғын-
дарына �з ісін ашу немесе қол-
даныстағы бизнесті дамыту үшін 
жеңілдетілген несиелер алуға 
мүмкіндік беретін «Ауыл ама на-
ты» бағдарламасы туралы да 
айтып берді. 

«AMANAT» партиясының 
мо бильді қоғамдық қабыл дау-
ларының к�шпелі кездесулері 
тұрақты негізде �ткізілетінін айта 
кету керек. Жақын күндері 
«Д.Махмұтов атындағы Павлодар 
қаласының трамвай басқармасы» 
АҚ қызметкерлерімен кездесу 
жоспарланып отыр.

2001 жылы 12 желтоқсанда 
Жуалы ауданы әкімінің №1821 
шешімі негізінде «Айтуған» 
шаруа қожалығының иелігіне 
№06-089-029-003 кадастрлық 
н�мірі бар жерге мемлекеттік акт 
берілген.

Алайда Жер кадастры және 
мемлекеттік жер кадастрының 
автоматтандырылған ақпараттық 
жүйесі басқармасы мен Жыл-
жымайтын мүліктің бірыңғай 
мемлекеттік кадастры базасында, 
МК КЕАҚ филиалында аталған 
учаскеге қатысты барлық мәлі-
мет түсініксіз жағдайда жойылып 
кетіп отыр. Есесіне, аудан әкім-
дігі осы 5,95 гектар жерді кон-
курс қа шығарып, учаске ықпал-
ды азаматтардың иелігіне �тіпті. 

«Сонда КеАҚ жер кадастры 
б�лімінің филиалы әкімдікке 
конкурсқа шығарылатын учас-
кенің бос жатқаны және үшінші 
тұлғалардың заттық құқық тары-
на ауыртпалық түсірмейтіні ту-
ралы мәлімет берсе, онда Жер-
ка  дастрлық ісіндегі, кадастрлық 
картадағы, жердің бірыңғай 
мемлекеттік тізіліміндегі барлық 
графикалық және құқықтық 
мәліметтер қайда кетті? КеАҚ 
қызметкерлері Жер кадастры 
және мемлекеттік Жер кадас т-
рының автомат   тандырылған 

ақпараттық жүйесі басқармасы 
базасынан жердің заңды иесіне 
тиесілі графикалық деректер мен 
мәліметтерді әдейі жойып жібер-
ді ме? Учаске иесінің Жер-ка-
дастрлық істері қайда? Заңды 
негіз болмауына қарамастан, 
барлық координатты �шіріп, 
жасырып, кадастрлық істі мұра-
ғатқа жолдап, ақпараттық базаны 
тазартып, әкімдікке жаңа анық-
 тама берді ме?», – деді Бақытжан 
Базарбек.

Депутаттың айтуынша, Жер 
кодексінің 43-1-бабының 2-тар-
ма ғына сәйкес, конкурсқа шыға-
рылатын учаскелердің тізбесін 
ауданның уәкілетті органы 
айқындайды. Яғни, «Жамбыл 
облысы Жуалы ауданы әкімді гінің 
жер  қатынастары б�лімі» 
коммуналдық мем ле   кеттік меке-
ме сінің басшылары мен қызмет-
кер лері аталған учаскені 2001 
жылдан бері жо   ғарыда аталған 
шаруа қожалығы пайдаланып келе 
жатқанын білмей қалуы мүмкін 
емес. Себебі бұған дейін аталған 
учаскенің жер жобасын осы дәл 
осы б�лім бекіткен бола тын. 

«Ендеше неге бұл б�лім осы 
учаскені конкурсқа шыға рыла-
тын тізімге енгізді? Жер ресурс-
тар ын басқару департа менті 
тиісті тек  серу жүргізгеннен кейін 

нақты құқықтық баға бері леді. 
Ең бастысы осы тармаққа 
сәйкес, келісім беруші органдар 
мен ұйымдар орналасу схемасы-
мен бірге конкурсқа шығарыла-
тын жер учаскелерінің тізбесі 
келіп түскен күннен бастап 10 
жұмыс күні ішінде �з ұстаным ы-
ның дәлелді негіздемесімен 
қоры  тынды ұсынады. Тиісінше, 
КеАҚ жер қатынастары б�лімі, 
Ау дандық ауыл шаруашылығы 
б�лімі сынды келісім беруші 
органдар қандай қорытынды 
шығарғаны қызы ғушылық ту-
дырады. Шығарылған қоры -
тынды мен осы іске қатысты 
бар лық материалды ұсынуды 
талап етеміз», – деді депутат.

Бақытжан Базарбектің ай-
туынша, жердің заңды иесіне 
тиесілі учаскені конкурсқа шы-
ға ру фактісі расталатын болса, 
онда бұл әрекет әдеттегі заң бұзу-
шы лық емес, сыбайлас жемқор-
лық қыл  мысы ретінде назарға 
алы нады. Сонымен қатар осы 
оқи ға алдағы уақытта Пар ламент 
Мәжілісінің оты рыстарында да 
к�теріледі.

Жуырда республикалық 
«Жер  аманаты» комиссиясының 
Жам был облысындағы жұмысы 
ая сында осы факті бойынша тек-
серіс жүргізіледі.

ЕСІРТКІМЕН КҮРЕС КҮШЕЙСЕ ИГІЕСІРТКІМЕН КҮРЕС КҮШЕЙСЕ ИГІ
Б*гінде елімізде синтетикалы� есірткіге тәуелділер саны жылдан-

жыл�а артып барады. ?кінішке �арай, оларды3 басым б/лігі – жастар. 
Есірткіні3 осынау т*ріне тәуелділіктен емделушілерді3 �атары со3�ы 4 
жылды3 /зінде 60 пайыз�а дейін к/бейген. Психологиялы� және физикалы� 
тәуелділікті тудыратын жасанды жолмен алын�ан психоактивті заттар 
болып табылатын синтетикалы� препаратты3 экстази-планетада дейтін 
т*рі е3 к/п тарал�ан *ш есірткіні3 тізімінде т+р.

Назгүл НАЗАРБЕК

Сондай-ақ қандай жолмен болсын 
пайда табуды к�здеген кейбір азаматтар 
синтетикалық есірткі заттарын дайындай-
тын зертхана да ұйымдастырған. Жуыр-
да Ұлттық қауіпсіздік комитеті про-
кура тураның үйлестіруімен Түркістан 
облыс ын да синтетикалық есірткі �ндірісі 
бо йын ша жасырын зертхананың қызме-
 тін ұйымдастырғандарды ұстады. Жергілік-
ті 2 тұрғын есірткі құралдарының кезекті 
партиясын дайындау барысында қолға 
түсті. Олардан 60 келіден аса психотроп-
тық зат және 2,5 тонна прекурсор, сон-
дай-ақ «синтетика» дайындауға арналған 
жабдықтар алынды. Ұлттық қауіпсіздік 
комитетінің хабарламасында аталған 
қылмыс бойынша Қыл мыстық кодекстің 
297-бабының 3-б�лігі бойынша сотқа 
дейінгі тергеп-тексеру жүргізіліп жатыр. 
Аталған қылмыс үшін 15 жылға дейін бас 
бостандығынан айыру қарастырылған, 
делінген. Сонымен бірге, нашақорлыққа 
және есірткі бизнесіне қарсы іс-қимылға 
бағытталған қызметті үйлестіру ж�ніндегі 
�ңірлік ведомствоаралық штаб мәжілісін-
де облыстық Денсаулық сақтау бас қарма-
сының басшысы А.Байудуәлиев �ңірде 
есірткілік заттарға тәуелді 292 науқас 
бақылауда тұрғанын атап �тті. Жыл 
басынан бері наркологиялық стационар-
лық б�лімшеде �з еркімен нашақорлықтан 
бірқатар науқас емделіп шыққан.

Жуырда облыстық Полиция департа-
менті Есірткі қылмысына қарсы іс-қимыл 
басқарма сының бастығы Амангелді 
Бурханов журналистерге берген сұхба-

тын да Түркістан облысының �зінде жыл 
ба сы нан бергі 6 айда есірткінің заңсыз 
айналымына қа тысты 423 дерек тіркелген-
ін атап �тті. Оның 201-і қылмыс болса, 
222-сі теріс қылық болып саналады. Заң-
сыз айналымнан 200 келіден астам есірткі 
заттары тәркіленіп, оның 191 келісі – 
марихуана, 275 грамнан астамы – гашиш, 
1 грамы героин және 2 келіге жуығы 
син тетика екендігі анықталған. 

Басқарма бастығының айтуынша, 
жыл басынан бері синтетикалық есірткіге 
байланысты анықтал ған 24 деректе құ-
рыққа ілінген 28 тұлғаға қатысты 18 қыл-
мыстық іс қозғалып, 6 теріс қылық 
тіркел ген. Мәселен, жедел іздестіру іс-
шараларының нәти жесінде Түркістан 
қаласында оқитын студенттен 109 грамм 
«мефедрон» синтетикалық есірткісі тәр-
кі леніп, ол қамауға алынған. Lкінішке 
қарай, �ңірде заңсыз кәсіппен айналыса-
тын жастар аз емес к�рінеді. Сондықтан 
жастардың к�зін ашып, к�леңкелі биз-
нестен арылту мақсатында, әсіресе ғалам-
тор кеңістігінде күндел ікті мониторинг 
жұ мыс тары жүргізіліп жатыр, дейді ол. 
Соның арқа сында синтетикалық есірткі 
таратуы ықтимал 100-ге тарта ақпараттық 
сайт бұғатталған. Оған қоса, кон сульта-
тив тік қызметті жүйелі түрде жүргізу 
мақса тында ПД-ның сенім телефоны іске 
қосылған.

Есірткіні қоғамдық орында қолдану 
бойынша 2 және авток�лік құралын 
есірткілік мас халде басқаруға қатысты 24 
дерек анықталған. «Қазір облыс бойынша 
295 тұлға нашақор есебінде тұр. Оның 
125-і диспансерлік, ал 172-сі профилак-
тикалық есепке алынған. Профилак-

тикалық іс-шаралардың маңызын арт-
тыру және әкімшілік заңнаманы күшейту 
мақсатында ІІМ-нің тоқсан сайынғы 
операциялық жоспарына сәйкес жұмыс-
тар жүргізілуде. Нәтижесінде, биылғы 6 
айда есірткіге тәуелді азаматтардың саны 
298-ден 288-ге т�мен деген. Сонымен 
қатар ел Үкіметінің «Қазақстан Респуб-
лика сында нашақорлыққа және есірткі 
бизнесіне қарсы іс-қимылдың 2023-2025 
жылдарға арналған кешенді жоспары» 
талаптарын орындау аясында облыс әкім-
дігі жанынан құрылған арнайы штаб 
есірткіге және нашақор лыққа қарсы им-
му нитетті қалыптастыру жұмыс тарын 
жүргізуде. Жыл басынан бері мектеп 
оқушылары, студенттер және жалпы 
бұқара арасында есірткі мен нашақор-
лыққа қарсы 262 профилактикалық іс-

шара �ткізіліп, оған 44 мыңнан астам жас 
қатысты. Атқа рылған іс-шаралардың 
нәтижесінде жас�спірімдер мен кәмелет-
ке толмағандар арасында қоғамдық 
орындарда есірткі тұтыну фактілері орын 
алмаған. Сондай-ақ облыс әкімдігі, 
басқармалар мен Поли ция департаменті 
бірлесіп, 26 мамыр-26 маусым аралығында 
бір ай бойы жоспарлы жұмыс атқарды. 
Іс-шараларға танымал спортшылар, ән-
шілер, қоғам қайраткерлері, халық қалау-
лылары қатысып, жас тарға есірткі мен 
нашақорлықтан аулақ болу және саламат-
ты �мір салтын ұстану туралы үндеулер 
жолдады,» – деді Амангелды Бурханов.

Сондай-ақ �ңірге қарасты аудан, 
қалалардың ор талық саябақтары мен 
барлық білім беру ұйым дарында нашақор-
лыққа қарсы бағытталған «Есірткісіз 

бо лашақ» акциясы, жүзден аса кездесу 
мен �зге де іс-шаралар ұйымдастырылған. 
Оларға 20 мыңнан аса оқушы қатысыпты.

Одан б�лек, «психотроптық заттар-
дың» қатарына енгізілген трамадол дәрі-
лік препараты да Түркістан �ңірінде 
үлкен мәселеге айналған. Түркістан об-
лы сы ның әкімі Дархан Сатыбалды соңғы 
айларда бірқатар ауыл-аймақта тұрғын-
дар мен жүздесу сәтінде ауыл ақсақалдары 
шалғай елді мекен жастарының осынау 
зиянды затқа үйір бо лып жүргенін жиі 
айтып қалады. Жастарды улай тын осынау 
тажалдан құтқаруын сұрайды. Осыдан 
соң-ақ қаланың ғана емес, шалғай ауыл 
жастарының да санасын улап жатқан 
есірткімен күресті күшейту кезек күттір-
мейтін мәселе екенін байқаймыз. 

Түркістан облысы
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АЗАМАТТЫҚ ҚОҒАМ–АЗАМАТТЫҚ ҚОҒАМ–
Дамы�ан 

елдерді� 
�атарына 
�осылу�а 
бастайтын 
ба�ыттарды� бірі – 
азаматты� �о�ам 
�алыптастыру. 
$йткені ол 
демократиялы� 
*рдістерді 
жетілдіреді. 
Сонды�тан 
мемлекет 
азаматты� 
�о�амды дамыту�а 
м*дделі. 

ТҰЖЫРЫМДАМАНЫ �ЗІРЛЕУГЕ 
ШАҚЫРЫП ОТЫР

Бүгінгі қазақ қоғамы әркелкі топтар 
мен әралуан к�зқарастары бар бұқара 
боп қалыптасқаны рас. Этностық та, 
діни де, гендерлік те, �мір салты жа-
ғынан да бір халықтың ішінде айыр-
машылық к�п. Қазір к�пұлтты, қостілді 
мемлекетпіз. Мұндай әралуандық тек 
бізге ғана емес, маңайымыздағы к�п-
теген елге де тән. Оған да шүкір, тәуел-
сіздік таңында шатаспай құқықтық-
зайырлы жолды таңдап алдық. Содан 
бері демо кратияны ту еткен Қазақстанда 
бүгінде басты құндылық – адам құқы 
мен оның бостандықтары. Бірде жеңіп, 
бірде жеңілгені бар, бұл ұстаным соңғы 
30 жылда күн тәртібінен түскен емес. 
Қай бір елден ілгері, қайбір елден кейін 
азаматтық жолмен дамып келеміз. Ең 
бастысы, мемлекет пен қоғам арасында 
саналы да конструктивті әріптестік даму 
керек екенін түпкілікті де дұрыс түсіне 
алдық. 2020 жылы 27 тамызда бекітілген 
Азаматтық қоғамды дамыту тұжырым-
дамасы соның жетекші құжаты боп отыр. 
Сол кезде ол І кезең – 2020-2025 жылдар, 
ІІ кезең – 2026-2030 жылдар боп қа-
былданған еді. Осы бірінші кезеңде 
к�птеген заң �згерді, соның ішінде 
Конституция жаңарды. Сол жаңарумен 
бұған дейін автократияны к�здеген 
к�птеген заң ескірді. Оның үстіне, жа-
һандық �згерістер де бұл құжатты же-
тілдірудің �зектілігін айғақтап беріп 
отыр. Сол себепті екінші кезеңге да-
йындық бас талды деуге болады. 

«Мәдениет және ақпарат министрлігі 
Азаматтық қоғамды дамыту тұжы-
рымдамасына �згерістер мен толық-
тырулар енгізу бойынша белсенді жұмыс 
жүргізіп жатыр. Мақсат – мемлекет пен 
азаматтық сектор арасында берік қо-
ғамдық келісім орнату. Бұл жұмысқа 
сарапшылар мен ҮЕҰ �кілдері тарты-
лады. Олар тұжырымдаманың бірінші 
ке  зеңінде атқарылған жұмысты талдап, 
халықаралық тәжірибені сараптайды 
және әлеуметтік зерттеулер жүргізеді. 
Қазақстан Республикасы МАМ осы 
жылдың тамызынан бастап, азаматтық 
сектордың негізгі сегменттері бойынша 
зерттеулер ұйымдастырады. Қыркүйек 
және қазан аралығында ел �ңірлерінде 
болашақ стратегияны қалыптастыруға 
�ңірлік қоғамдастықтарды қарқынды 
тартуға бағытталған жария талқылаулар 
ұйымдастыру жоспарланған», – делінген 
хабарламада.

Сондай-ақ Қазақстанның қоғамдық 
даму институты сарапшылар мен ҮЕҰ 
�кілдерімен терең сұхбат жүргізіп, жап-
пай сауалнама жасамақ. Осыған бай-
ланысты министрлік азаматтық қоғам 
�кілдерін, сарапшыларды және барлық 
мүдделі тарапты жаңа тұжырымдаманы 
әзірлеуге қатысуға шақырып отыр. Аза-
маттық қоғамды дамыту бойынша бар-
лық ұсыныс 2024 жылғы қазан айының 
соңына дейін қабылданады.

ҮЕҰ ҮШІН 
ДЕРБЕС ЗАҢ КЕРЕК

Азаматтық қоғам дегенмізде оны 
қалыптастыратын да, жүзеге асыратын 
да азаматтық ұйымдар екені белгілі. 
Мәселен, олардың қатарына партиялар, 
кәсіподақтар, діни бірлестіктер, кейбір 
БАҚ, Үкіметтік емес ұйымдар (ҮЕҰ) 
және тағы да басқалары кіреді. Со-
лардың ішінде қай жағынан алғанда да 
ҮЕҰ-лар к�ш бастап тұрғаны аян. >йт-
кені олар араласпайтын сала жоқ. 
Сондықтан да Азаматтық қоғамды да-
мыту концепциясын жетілдіре түсуді 
олар ең бірінші кезекте қолдайды. >йт-

Нұрлан ҚОСАЙ

заңмен де, �з заңдарымен де реттеледі. 
Ал Үкіметтік емес ұйымдар сол 2005 
жылы қабылданған заңмен әлі жүр. Жыл 
сайын ол �згеріп түзетілгенімен, елеусіз 
ғана түзетулер енгізіледі. Негізінде, бұл 
заң мемлекет пен ҮЕҰ арасындағы 
қарым-қатынасты тек қаржылық есеп 
бойынша ғана реттейді, одан артық еш 
пәрмені жоқ. Бұл Қазақстанның 
азаматтық қоғамының бүгінгі сипатын, 
оның к�ш басында тұрған ұйымдарға 
деген мем лекеттің к�зқарасын білдірсе 
керек. Ал қоғамдық бастамалардың 
қайнар бас тауында тұрған белсенді 

балалары бар отбасыларға, жазасын �теп 
түзеу мекемелерінен шық қандарға, 
жоғалып кеткен адамдарды іздеуге 
к�мек тесетіндер – солар. Қоғам ның 
маңызды салаларында: жемқор лықпен 
күрес, нашақорлықпен күрес, алаяқтық-
пен күрес бойынша да жұмыс істеп 
жатқан қоғамдық бірлестік к�п. Сондық-
тан да дербес заңда осынау аза маттық 
ұйымдар туралы жайттар бүге-шігесіне 
дейін жазылуы керек. Осы ретте қоғам 
белсендісі Үкіметтік емес ұйымдар мем-
лекеттен қырып ақша алып жатыр деген 
мифті де жоққа шығарды.

«Мәселен, елімізде 23 мың ҮЕҰ бар 
болса, соның тек 17 мыңы ғана жұмыс 
іс теп тұр екен. Енді сол 17 мыңның 
6 мыңы ғана �кілетті мемлекеттік 
органның, яки Мә   дениет және ақпарат 
министрлігінің реестрінде тіркелген. Бұл 
реестрге енбесең, ешқандай грантқа да, 
тапсырыс қа қатыса алмайсың, мем-
лекеттен ешқанда да жоба ала ал майсың. 
Сондықтан да еліміздегі ҮЕҰ-лардың 
3/1-і ғана мемлекеттен ақша алып отыр 
деуге болады. Қалғандары жеке сек-
тордағы қаржымен, шетелдік қара жат пен 
күнелтуде. Олар мемлекеттен ақша 
алмағандықтан жабылып қалып жатқан 
жоқ. Тіпті, демеушілердің қаржысымен 
20-30 жылдан бері жұмыс істеп келе 
жатқан қоғамдық ұйым к�п. Міне, егер 
заң болатын болса, біз осы тұстағы саяси-
экономикалық, қар жылық, ашықтық 
мә селелердің барлы ғын к�рсетер едік», – 
дейді ол.

Бану Ғаниқызының к�теріп отырған 
тағы бір мәселесі – азаматтық ұйым-
дардың экономикаға сіңірген үлесін 
бағалау. ҮЕҰ-лар нақты �нім �ндірмей-
тіндіктен бұл санатқа жатпайды. Бірақ 
қалай болғанда да олар белгілі бір 
к�лемде ұзақ жылдардан бері тұрақты 
жұмыс орынын қамтамасыз етіп отыр. 23 
мың ҮЕҰ болса, соның әрқайсысында 
орта есеппен 5 адам жұмыс істейді десек, 
бұл 100 мыңнан астам жұмыс орны. Сұх-
баттасымыз соның ескерілгенін сұрайды. 
>йткені �зге мемлекеттерде мұндай 
тәжірибе бар. 

«Осындай заң қабылданса, к�п нәрсе 
шешілер еді. >йткені ел �міріндегі �зекті 
проблемаларды шешу жолында белсенді 
азаматтар �здері ынта танытып, бас бі-
ріктіріп бірдеңе жасамаса, оған мем-
лекеттің артық қаржысы да, ресурсы да 
жоқ. Мәселен, зорлық-зомбылық к�рген 
әйелдерді қорғау, аутизм балаларды ем-
деу, жазасын �теп шық қандарды қайта 
әлеу меттендіру, жоғалған адамдарды із-
деу, нашақорларды оңалту, қиын жағ-
дайға тап болғандар үшін дағдарыс ор-
талықтарын ашу сияқты тағы да басқа 
жұмыстар жеке бастамалардың ар қа-
сында жүзеге асып жатқанын ескеру 
керек. Одан б�лек азаматтық ұйым-
дардың ашықтығы дейтін мәселе бар, ел 
мүддесіне қарсы жұмыс істеуге жол 
бермеу керек. Түсіп жатқан қаражаттың, 
тек мемлекеттік қана емес, жеке қара-
жаттың да есебін беріп отыру қажет. Оны 
Қаржы министрлігі тек цифрлар түрінде 
алады, ал оның мақсаты мен тигізіп 

жатқан әсері туралы талдау жоқ. Бір 
с�збен айтқанда, азаматтық қоғамды 
дамыту үшін қоғамдық бас тамаларға 
жолды кең ашу керек. Оны бар лық 
мүмкіндіктерін жетілдіре түсіп, мемлекет 
тарапынан да, бизнес тарапы нан да 
барынша қолдау керек. Ол үшін арнайы 
заң керек», – дейді Бану Нұр ғазиева.

БІЗДІҢ ҚОҒАМ 
�ТЕ БЫТЫРАҢҚЫ

Келесі бір сұхбаттасымыз азаматтық 
қоғамды �зін-�зі қамтамасыз ете ала-
тын дай деңгейде дамыту заң үстемдігін 
ор натуда, қоғамдық институттарды 
жетіл діруде, азаматтық бірегейлікті 
қалыптас тыруда, экономикалық бос-
тандықта және биліктің ашық тығында 
жатқанын айтады. >зімізді «құқықтық 
мемлекетпіз» деп атау аз, оны іспен де 
дәлелдеу қажет. Ең бастысы – заңның 
үстемдігін орнату. Hрбір азамат заңның 
барлығына бірдей екеніне және мем-
лекет оны қатаң сақ тайтынына сенімді 
болса, азаматтық қоғам дамиды. Олай 
бол майынша, елі мізде түк �згер мейді. 
Ол қалай �згереді? Тек сот реформасы 
арқылы. Егер сот тарымыз әділ және 
ашық болса, онда заң үстемдігі де 
орнайды. Ол үшін тәуелсіз сот жүйесі 
қалыптасып, соттар саяси қысымнан 
қорғалып, барлық істің әділ қаралуын 
қамтамасыз етуі керек. Бұл –Пре зидент 
жанындағы Ұлттық әйелдер комис-
сиясының мүшесі, Парламент Мәжі-
лісінің Қоғамдық палатасының мү шесі, 
«Хақ» қайырымдылық қорының жетек-
шісі Тоғжан Қожалиеваның пікірі.

«Қазіргі Концепция ең бастысы елі-
мізді біріктіретін, халқымыздың бір-
біріне деген мейірімділігі мен татулығын 
дамытатын құжат болуы керек. Hйтпесе, 
қазіргі жағдайда біздің қоғам �те бы-
тыраңқы. Дін жағынан да, ұлт жағынан 
да, тіл жағынан да, тіпті гендерлік саясат 
жағынан да алшақтап барады. Hлеу-
меттік жағынан бай мен кедей болып 
б�лінуге, жер жағынан, Алматы, Шым-
кент, батыс, шығыс, солтүстік, оңтүстік 
болып б�лі нуге дайын. Ертең қандай да 
бір қауіпті жағдай болар болса, біркелкі 
қоғам боп біріге кетуіміз қиын болуы 
мүмкін. Шын дығын айтқанда, біз қазір 
осындай ах уалға тап болып отырмыз. 
Сондықтан бұл концепция елімізді, 
халқымызды бірік тіретіндей, бүгінгі 
�зекті сұрақ тардың нақты жауабын бере 
алатын концепция болуы керек», – 
дейді ол.

Ол үшін ешкімге алаңдамай, қо рық-
пай бүкіл қоғам болып «қазақ» деген 
ор  тақ ұғымға келуіміз керек. Орысы бол-
сын, кәрісі болсын, тәжігі болсын, бәрі-
міз де бір «қазақпыз» деген идеяны 
дамы туымыз қажет. Мектепте қазақ тілі 
үстем дікке ие болуға тиіс. Бүкіл білім 
беру жү йе сін қайта қарастыру керек. Біз 
тә уел сіз мемлекетпіз, Ресейден шыққан 
оқу методикасынан кететін кез туды. 
Мек теп бағдарламасына азаматтық 
жауап   керші лік пен құқықтық мәдениетті 
қа лып тастыруға бағытталған пәндерді 
енгізу қажет. Балабақша 100% қазақ 

Мәселен, елімізде 23 мың 
ҮЕҰ бар болса, соның тек 17 мыңы ғана 

жұмыс іс теп тұр екен. Енді сол 
17 мыңның 6 мыңы ғана �кілетті

мемлекеттік органның, 
яки Мә   дениет және ақпарат

министрлігінің реестрінде тіркелген.

кені бұл салада қаншама жұмыс ат-
қарылып жатыр. Десек те, шешімін 
тап пай тұрған мәселе әлі де к�п. Соның 
бірі Үкіметтік емес ұйымдар туралы 
дербес заңның жоқтығы. 

«Біріншіден, қандай да бір қарым-
қатынас заңмен реттелу керек екені 
белгілі. Азаматтық ұйымдар дегенде, ең 
бірінші кезекте Үкіметтік емес ұйымдар 
тұр. >йткені олардың саны да к�п, 
жұмысы да қарқынды. Бірақ осы ҮЕҰ-
лардың �здерінің заңы жоқ. Ал олардың 
қызметі реттелетін «Коммер циялық 
емес ұйымдар туралы» деген заңға 
қоғамдық ұйымдардың бәрі кіреді. 
Айталық, саяси партиялардың �здерінің 
заңы бар, кәсіподақтардың да, бұқаралық 
ақпарат құралдар туралы да, діндердің 
де �здерінің заңы бар. Олар біз сияқты 
коммерциялық емес ұйымдар туралы 

азаматтардың басын құрайтын Үкіметтік 
емес ұйым дар – азаматтық қоғамның 
қозғаушы күші. Сондықтан да бұл 
тетіктің күшін реттейтін дербес заң 
керек», – дейді «Қазақстанның Аза-
маттық Альянсы» Президенті Бану 
Нұрғазиева.

Қазір ол осы заңның жобасын да-
йындап, оны Парламентке жеткізу 
қамымен жүр екен. Айтуынша, қоғамдық 
бастамаларды қандай да бір мемлекеттік 
органдар немесе бизнес �кілдері жасай 
алмайды, олар қарапайым азаматтардың 
жеке құлшыныс-ынтасымен ғана жүзеге 
асырады. Ол адамдар идея үшін жұмыс 
істейтіндіктен, белгілі бір жағдайларда 
тегін де қызмет қыла береді. Қиын жағ-
дайда қалғандарға к�мек қолын соза-
тындар, мәселен ауыр дертке шалдыққан 
науқастарға, әлде ерекше қа жеттілігі бар 

тілінде болуы керек. Сондай-ақ бүкіл 
заң на малар мен құжаттық іс жүргізу ең 
бірінші кезекте қазақ тілінде жазылуы 
қажет. Еліміз біркелкі болмай, біртілді 
болмай біз тұтас ел бола алмаймыз. 
Азаматтық бірегейлік дегеніміз, міне 
осы.

«Ал біртілді қалай боламыз? Ол үшін 
қазірден бастау керек. Сонда бүгінгі 
ұрпақ �сіп-жетіліп, қоғам �міріне ара-
ласқан кезде, тілдік бірегейлік толық 
орнығады. Тәуелсіздік алған 30 жылда 
біз мұндай мүмкіндікті қолдан жіберіп 
алдық. Қазіргі дүбәра қазақ тілі мен 
к�птілді орта қалыптасып отырғаны 
соның кесірі. Hрине, к�птілді болға-
нымыз дұрыс, бірақ қазақ тілі үстем 
тұруға тиіс. Осыны түсінетін уақыт 
келді», – дейді Мәжілістің Қоғамдық 
палата мүшесі.

Қоғамдық институттарды жетілдіруде 
де жасалатын жұмыс к�п. Соның бір 
тармағы – волонтерлікті ынталандыру. 
Бұл қозғалысты дамыту әлеуметтік ка-
питалды нығайтуға және азаматтық 
белсенділікті арттыруға ықпал етеді. Ал 
экономикалық бостандық жеке бастама 
мен бәсекелестікті дамыта отырып, эко-
номикалық �суді ынталандыруда, жаңа 
жұмыс орындарын ашуда жатыр. Біз 
банктер мен экспортерлерден құ ралған 
экономикалық модельден кетуіміз ке-
рек. Экономикада жекелеген топ тардың 
мүдделері ғана к�кселмеуге тиіс, ол әрбір 
азаматтың мүддесі үшін жұмыс істеуі 
қажет. Сол кезде ғана әлеуметтік әді-
леттілік туындайды. Ал қазіргідей табыс 
теңсіздігі әлеуметтік тұрақтылыққа ғана 
емес азаматтық қоғамның дамуына да 
кедергі келтіреді.

«Ол үшін билік ашық болуға тиіс. 
Еркін БАҚ – билік қызметін бақылаудың 
және азаматтарды ақпараттандырудың 
маңызды құралы. Азаматтар мемлекеттік 
органдардың қызметі туралы ақпаратқа 
еркін қол жеткізіп, саяси шешімдер 
қабылдау процесіне белсенді қатысу 
мүмкіндігіне ие болуға тиіс. Ол үшін 
тетіктер ұйымдастырылып, билікті орта-
лықсыздандыру қарқынды түрде жал-
ғасуы керек. >кілеттіктердің бір б�лігін 
орталық биліктен жергілікті �зін-�зі 
басқаруға беру азаматтарға олардың 
�міріне қатысты шешімдер қабылдауға 
белсенді қатысуға мүмкіндік береді. Ал 
азаматтық қоғам дегеніміз – осыдан 
басталады. Бізде оған ұмтылу бар, пе-
тиция институты соның бір айғағы. Десе 
де оны жүзеге асыруда жетілдіре түсетін 
тұстар к�п», – дейді Президент жанын-
дағы Ұлттық әйелдер комиссиясының 
мүшесі Тоғжан Бақытжанқызы.

Қоғам дамуы – ел дамуының басты 
шарты екені рас. Ендеше оның аза-
маттық бағытта дамығаны халықтың 
бақытты да, бақуатты күн кешуінің 
кепілі. Қазақстан соқтықпалы-соқ-
пақсыз осы бағытпен жүріп келеді. Hри-
не, кідіріп, қиыс кеткен де кездер болды. 
Бірақ жасалған жұмыс аз емес, бірақ 
жасалмағаны одан да к�п. Сол үшін де 
алдағы уақытта біз бұл тақырыпқа тағы 
да оралатын боламыз.

ЕЛ ДАМУЫНЫҢ КЕПІЛІ
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ҚАЛАДЫ АҚША...
БАЛАБАҚШАДА

Министрлік олардың таяу арада 
мектепке дейінгі біліммен толық қамты-
латынына уәде бермейді. Себебі биыл, 
2024 жылдың соңына дейін бүкіл Қазақстан 
бойынша мектепке дейінгі ұйымдарда 
тек 77 мыңдай жаңа орын ашылады. 
Мұндай қарқынмен үйінде отырған 1 
мил лиондай баланы мектепке дейінгі 
біліммен қамтамасыз ету үшін 13 жылдай 
уақыт қажет болады. Алайда елімізде жыл 
сайын 400 мыңдай (2022 жылы – 403,8 
мың, 2023 жылы – 388,4 мың сәби $мір-
ге келді) бала дүние есігін ашатынын 
ескерсек, мұндай митың жүріспен шен-
ділер «100% қамтудың» межесін ешқашан 
қуып жете алмайды. Оларға не серпін 
беретіні беймәлім.

Тағы бір алаңдатарлық жайт бар: 
жаңадан ашылып жатқан балабақшалар-
дың басым к$пшілігі – ұсақ. Барынша 
к$п баланы сыйдыра алатын, түрлі тақы-
рып пен саладағы кең кабинеттерден 
тұратын, заманауи жабдықталған тұтас 
кешендер жоқтың қасы. Астанадағы бір 
$зі 750 балаға дейін қамти алатын «Қар-
лығаш» балабақшасы» РМК сияқты 
ұйымдар енді тек қиял болып қалды. 

Бұл – осы саладан ірі түгіл, орта биз-
нес те теріс айнала бастағанын к$рсет-
кендей. Оған кезінде қарқынды басталып, 
соңы сұйылып кеткен МЖ9 (мемлекет-
тік-жекешелік әріптестік) сияқты жоба-
лардың тоқырауы да теріс әсер етті.

Оқу-ағарту министрлігі «балаларды 
мектепке дейінгі тәрбиемен және оқыту-
мен қамтуды арттыру мақсатында Мем-
лекет басшысының тапсырмасы бойын-
ша 2023-2027 жылдарға арналған мек тепке 
дейінгі ұйымдарды іске қосудың қадам-
дық жоспарын әзірлеп, бекіткенін» айтып 
мақтанады. Министрліктің Мектепке 
дейінгі білім беру департаменті дирек-
торы Манара Адамованың айтуынша, 
2024 жылдың үш айында 8 849 орынға 
ар налған 125 мектепке дейінгі ұйым 
аш ыл ды. Ендеше әрбір балабақшаға орта 
есеппен 70 орыннан келеді. 

– Жаңа балабақша орындарын ашу-
ды – мектепке дейінгі ұйымдарды жаңа-
дан салу арқылы ғана емес, сондай-ақ 
жұмыс істеп тұрғандарын реконструкция-
лап, кеңейту, мектептер жанындағы және 
тұрғын үй кешендерінің бірінші қабат-
тарындағы миниорталықтар желісін 
кеңейту, жекеменшік балабақшаларда 
мемлекеттік білім беру тапсырысын ор-
на ластыру арқылы ілгерілету жоспарланған. 
Соңғы бес жылда балабақша кезегі екі 
есе азайды. Бүгінгі таңда 2-6 жастағы 
ба ла ларды қамту 91%-ды құрайды. Биыл 
бұл к$рсеткішті 92,5%-ға жеткізуді 
жоспарлап отырмыз, – деді Манара 
Адамова.

БАЛАҒА ЕРСЕ, АҚША АДАЛ
Саладағы жағдайды жақсарту үшін 

министрлік «Ақша баланың соңынан 
жүреді» схемасын іске қосып жатыр. Бұл 
сондай-ақ «мектепке дейінгі білім беру 
сапасын да жақсартуы» тиіс.

Осылайша, Үкімет балабақшаларды 
субсидиялау қағидатын қайтадан рефор-
мауға кірісті. Оқу-ағарту министрлігінің 
түсіндіруінше, қолданыстағы бұрынғы 
модель бойынша мектепке дейінгі ұйым-
дар – балабақшалар мен миниорталықтар 
нақ тылы, шектеулі к$лемде мемлекеттік 
тапсырыс алатын. Бұдан былай оның 
орнына Indigo ваучерлік қаржыландыруын 
енгізу ұсынылады.

«Бұл жүйенің негізінде «Ақша баланың 
соңынан жүреді» тұжырым-концепция-
сы жатыр. Мұндай тәсіл ата-аналарға 
балалары үшін ең жақсы балабақшаны 
таңдауға және к$рсетілетін қызметтердің 
сапасын бақылауға мүмкіндік береді. 
Мұ ның сыртында жаңа қағиданы енгізу 
балалардың бір бақшадан екіншісіне 
ер кін ауысуын к$здейді», – деп хабарла-
ды министрлік.

Сонда мемлекеттік қаржыландыру 
да баламен бірге басқа балабақшаға кетіп 
қа лады. Ведомствоның пайымдауынша, 
осы схеманың арқасында жаңа ойын-
шылардың $з балабақшаларымен, шағын 
орталықтарымен жүйеге кіруі оңайлай-
ды. Және бұл мектепке дейінгі мекеме-
лердің еңбек шығындарын едәуір қыс-
қартады.

Осы жобаны елімізде енгізуге кіріскен 
астаналық «КДС-Франчайзинг» жеке 

мекемесінің даму ж$ніндегі директоры 
Евгений Щербатовтың сендіруінше, 
жүйеге кіру еш қиындықсыз жүретін 
к$ рі неді. 

– Мысалы, мектепке дейінгі білім 
беру ұйымы ашылды делік. Ол белгілен-
ген тәртіппен құжаттарын жинап, жер-
гілікті білім б$ліміне $ткізеді. Оның 
құжаттары расталса болды: ұйым осы 
қаржыландыруға қатыса береді. Бала-
бақшаға енді ақшаны білім б$лімі емес, 
әрбір бала әкеледі. Осы арқылы бала-
бақшалар мемлекеттік субсидиялау на-
рығына еркін қосылып, $зара бәсекеле-
се алады», – деді Евгений Щербатов.

Бүгінде жаңа цифрлық платформаға 
Қазақстанның 12 $ңірі ғана қосылған 
екен. Олардың тәжірибесін ары қарай 
бү кіл елге тарату жоспарланған. Яғни, 
болашақта бұл жүйеге қосылу $ңірлер 
үш ін ерікті іс емес, міндетті іске айналуы 
мүмкін.

СЫН ТҮЗЕЛСЕ, МІН ТҮЗЕЛЕР
Үкімет Indigo атты ваучерлік қаржы-

ландыруды басқару мемлекеттік құрылымға 
«Қаржы орталығы» АҚ-ына жүктелгенін 
хабарлады. Бұл ретте Indigo жүйесі банктер, 
ұлттық білім беру платформасы және 
басқа да ведомстволар арасында дерек-
термен алмасуды $з бетінше қамтамасыз 

етеді. Осы орайда, әлеуметтік желіде пікір 
білдірген ата-аналар Қазақстанның бүкіл 
жас ұрпағының дербес деректері тағы 
жеке компанияның уысына түсіп кеткелі 
тұр ғанына алаңдаушылық білдірді. 

Жалпы, ваучерлік қаржыландыру 
деген жаңа бастама емес. 2021 жылдың 
күзінде Білім және ғылым министрлігі 
мектепке дейінгі білім беру ұйымдарын-
да мемлекеттік білім беру тапсырысын 
орналастыру қағидаларына $згеріс енгізді. 
Оған сәйкес, білім басқармаларына 
ваучерлік (персонификацияланған) 
қаржыландыруды пайдалану мүмкінді-
гі берілді. Мұндағы жаңалық неде? 
Басқармалар жан басына шаққандағы 
немесе ваучерлік қаржыландырудың 
қайсысын және қанша к$лемде қолда-
натынын $зі шешеді. 

Басқармалар олардың аралас түрін 
пайдалана алады: бюджеттік ақшаның 
бір б$лігін жан басына шаққандағы 
қаржыландыру, екінші б$лігін – сынақ 
түрінде ваучерлік қаржыландыру арқылы 
$ткізуіне рұқсат етілді. Содан $ңірлерде 
ваучерлік қаржыландыруды игеруге 
делдал болатын «Индиго», «Балабақша» 
сияқты порталдар ашылды.

«Ваучерлік қаржыландыру бойынша 
балабақшалар бұдан былай ешқандай 
конкурстан $тпейді, олар бірден әлеует-

Елдос СЕНБАЙ

ті жеткізушілер тізіліміне қосылып, 
қызметін ұсына бастайды. Бұл үшін 
небары 3 құжатты тіркесе, жеткілікті. 
Тізілім-реестрге енген кез келген бала-
бақшаға ата-аналар жолдама ала алады. 
Білім басқармасынан жолдама алғаннан 
кейін ата-ана екінші деңгейдегі банк-
тердің бірінде арнайы электронды 
әмиян (эскроу-шот) ашып, соған бала-
бақша үшін бір айлық ақының алдын ала 
т$лемін аударуы қажет», – деп тү с ін  дірген 
еді сонда Білім және ғылым ми нистрлігі.

2021 жылы сол кездегі Нұр-Сұлтан 
қа ла сының Білім басқармасы тұңғыш 
болып, ваучерлік қаржыландырудың 
пи лоттық жобасын енгізді: ата-аналардан 
$тінімдер қабылдап, 200 орын б$лді. Бір 
қарағанда тиімді к$рінетін бұл схеманың 
$мір шынайылығымен қабыса бермейтіні 
тез анықталды. Балабақшаларда онсыз 
да орын тапшы болғандықтан, ваучерлік 
қаржыландыру ая сында квота алған 
ата-аналар қызметіне к$ңілі толмаған 
балабақшадан басқаға кете алмайтынын 
білді. Кетпесе, ақша да ба с қа балабақшаға 
еріп бармайды.

Pз кезегінде осы жүйеге мойынсұнған 
жеке балабақшалар жете қаржыланды-
рылмайтынын айтып, әкімдіктер мен 
Үкіметке арыз жолдады. Қазақстанның 
үздіксіз білім беру қауымдастығы Indigo 
эл ектронды жүйесін жетілдіруге қатысты 
ұсыныстармен шықты. Қауымдастық 
мамандары жүйенің автоматтандыруға, 
интеграциялауға қатысты олқылықтарын 
атады. Жүйедегі кемшіліктер қаржылан-
дырудағы үзілістерге соқтырмағаны 
абзал.

Сарапшылардың айтуынша, ваучер-
лік қаржыландыруда ақша сомасы әрбір 
балаға жеке есептелетіндіктен, бұл тұр-
ғыда жүйені барынша айқын, егжей-тег-
жейлі ету керек. Мысалы, әрбір бала үшін 
әрбір айда қандай балабақшаның қанша 
қаржы алғанын жеке к$рсеткен ж$н. Бұл 
та лап мемлекеттік стандарт деңгейінде 
бе к ітілуі керек. 

Мұндай функция бақылаушы орган-
дар, аудиторлар тарапынан қаржы сома-
сына қатысты қажетсіз сын-ескертпелерді 
туғызбау, айып тағылмауы үшін қажет 
к$рінеді. 9ңгіме әрбір бала үшін мемле-
кет пен ата-аналардың қанша ақша 
жұмсағанын бүге-шігесіне дейін авто-
матты түрде к$рсету турасында болып 
отыр. 9рбір ата-ана $з баласына қатысты 
қаржылық есептілікті к$руі қажет. Онсыз 
тағы да сыбайлас жемқорлық к$ріністері 
белең алып, балабақшаларда «$лі жандар» 
проблемасы белең алуы мүмкін. 

Қалай болғанда, бір ғана ваучерлік 
қаржыландырумен саладағы барлық 
мәселе шешілмесі с$зсіз. Мектепке де-
йінгі білім беру сапасының т$мендігіне, 
қазақтілді балабақшалар мен топтардың 
тапшылығына, балдырғандарға мемле-
кеттік тілді үйрету жағының ақсап жатқа-
нына және басқасына қатысты мәселелер 
сол бойы шешімін таппай, қордаланып 
жатыр. Балабақшалардағы тамақтанды-
ру проблемалары да бір т$бе. Парламент 
депутаттары оның бәріне к$ңіл б$ліп, 
шешімін ұсыну үшін жеке бағдарлама 
әзірлеуді ұсынып жүр. Ол да ескерілсе, 
дұрыс болар.

С

(Басы 1-бетте)

Толқын Мерғалиеваның 13 жасқа толған ұлы 
Тұрарбек Мұхамеджан құлақ ауруымен бірнеше 
жылдан бері зардап шегіп келеді. Жергілікті аудан-
дық және облыстық дәрігерлерге к$рініп, бірақ дер 
кезінде тиісті диагнозы анықталмай, баланың 
құлағынан ірің ағып, тіпті сүйектері шіри бастаған. 

ҚАҒАЗБАСТЫЛЫҚ ҚАЖЫТЫП ТҰР

Бізге ж�гінген зеренділік к�п балалы 
ана Тол�ын Мер �алиева – бауыр еті бала-
сыны� денсау лы�ы �шін шыр-пыр болып 
ж�р   ген жанны� бірі. Ащы жанай �айын 
ешкімні� естімегеніне �а палан�ан ананы� 
зары б�гінгі �о�амны� келбеті мен бет-
бей несін аны� к�рсететіндей.

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ

Баланың құлағы ауруының себебі мен оны емдеу 
жолдары туралы Толқын біраз уақыт оздырып барып, 
елордадағы «Ана мен бала» орталығына барғанда 
ғана анықтауға мүмкіндік алады. Дәрігерлер шы-
рылдап жүрген анаға ұлының құлағындағы дерттің 
әбден асқынып кеткенін, сондықтан тез арада ба-
ланың мүгедектік алуы қажеттігін қадап ескертеді. 

«Балам Тұрарбек Мұхамеджанның құлағы ауыр-
ғалы бірнеше жылдың жүзі болды. Алғашқыда 
құлақтың қабынуы (отит) болып, ірің аға беретін. 
Мұнымен қоса, балам сабақта ести алмайтынын, 
басы ауыратынын айтып, ұзақ уақыт жата беретін-
ді шығарды. Дәрігерге к$рсетсек, алты айда бір рет 
қарайды да, «$зі кетеді» деп қайтарып жібере берді. 
Содан К$кшетауға облыстық ауруханаға әкеліп, КТ 
түсірттім. Мұндағы дәрігерлер де баланың құлақ 
ауруының нақты себебін тап басып айта алмады. 
С$йтіп, республикалық «Ана мен бала» орталығы-

на барып, қайта КТ түсірдім. К$кшетаудағы дәрі-
герлердің айтуы мен елорда дәрігерлерінің айтқаны 
жер мен к$ктей болды. Балаға шұғыл арада ота 
жасалуы керек екен. Pйткені ірің кеппей, ар жағын-
дағы сүйектері шіри бастапты. Ота жасау да ұзақ 
уақытқа созылатын болды. Мән-жайды айтып, 
Денсаулық сақтау министрлігіне бардым. Содан екі 
құлағына бірдей ота жасалды. Бір ота $ткен жылдың 
3 тамызында, енді бірі осы жылдың 3 қаңтарында 
жасалды. Бірақ күні бүгінге дейін баламның жағдайы 
аса оңала қойған жоқ. Балам саңырау болып қалды. 
Құлағынан ағуы әлі тоқтамады. Балам айтқанды 
дұрыс естімейді. Қазір К$кшетаудағы №4 арнайы 
мектепке оқуға бердік. Мұнда да балаға арнайы 
аппаратпен оқытады екен. Сабақты оқи алмай 
қалды. Балама жақсы естуі үшін құны біз үшін аса 
қымбат аппарат алу керек екен. Бірақ біздің оны 
алатын жағдайымыз жоқ. Бұдан б$лек, тағы бір 
балам ақыл-есі кемдігінен К$кшетау қаласындағы 
№20 арнайы мектепте оқиды. Егер балаға мүгедек-
тік рәсімделсе, мемлекеттен тегін аппарат беріледі 
екен. Бірақ ол құжатты бізге аудандық ауруханадан 
бермей отыр. К$мек сұрап аудан әкіміне де жүгіндім. 
9кім бас дәрігерді шақыртып, ол әкімнің алдында 
бәрін істейтінін айтып уәдесін берген. Бірақ сол 
күйі мені алдап кетті. Жақында ауруханадан баланың 
құжаттарын медициналық-әлеуметтік сараптамаға 
жібереміз деп айтты. Бірақ менің енді сенімім де 
қалмады. Қайтерімді білмей, далбаса жағдайда 
қалғандықтан, сіздерден к$мек сұрап отырмын, –  
дейді ашынған ана Толқын Мерғалиева.

Мәселенің мән-жайын толығырақ анықтау 
мақсатында Ақмола облысының Денсаулық сақтау 
басқармасына жүгіндік. Басқарманың ресми $кілі 
аудандық аурухананың бас дәрігерінен мән-жайды 
анықтауымызды сұрады. С$йтіп, Зеренді аурухана-
сының қазіргі бас дәрігері 9уез К$пеновпен тілдес-
тік. Бас дәрігер баланың жағдайы туралы тәптіштеп 
сұрағанымызды жақтырмай, соңғы сауалдарымыз-
ды жауапсыз қалдырды. 

«Бұл бала туралы жағдайды жақсы білемін. Осы 
жылдың 12 сәуіріне дейін бала үшінші дәрежелі 
НСТ диагнозымен қаралған. Бұл диагноз мүгедек-
тікті анықтау үшін медициналық-әлеуметтік сарап-

тамаға жолдама берілуге жатқызылмайды. Бала 
үшінші топ мүгедегі болғандықтан, мемлекет тара-
пынан аппарат та берілмейді. Медициналық-әлеу-
меттік сараптамаға құжаттарды жіберуге т$рт ай 
уақыт қажет болды. Енді 18 тамызда құжаттар 
М9С-ке жолданады. Оған дейін жіберілсе, айыппұл 
салынады. 18 тамызды құжаттар жолданады, – деп 
қысқа қайырған бас дәрігер телефон тұтқасын тастай 
салды. 

Бірнеше жылдан бері құлағы кеміс болып, екі 
бірдей ота жасалған балаға 4 ай уақыт күту қайдан 
шыққаны, мүгедектік берілу туралы шешім қанша 
уақыт қаралатыны туралы қойып үлгерген сауалда-
рымыз сол күйі жауапсыз қалды. 

Мәселені нақтылау үшін тағы да облыстық 
Денсаулық сақтау басқармасына жүгіндік.  

«Баланың анасы бізде басқармада болған. 
Басқарма басшысымен кездесті. Одан кейін ана 
мен баланы қорғау б$лімінің басшысымен с$йлесіп, 
оған барлығын түсіндіріп берген. Балада бастап-
қыда үшінші дәрежелі саңыраулық диагнозы қо-
йылған. Кейін сәуір айында т$ртінші дәрежелі 
саңыраулық диагнозы расталды. Бірақ мүгедектік-
ті алу үшін тағы т$рт ай күтіп содан кейін расталуы 
тиіс. Тек содан кейін ғана мүгедектікті рәсімдеу 
мәселесі қаралады. Мұның $зі де бір күндік емес, 
күтуді қажет етеді. Тағы қосымша ақпаратты ке-
йін тағы беремін, – деді Ақмола облысы Денсаулық 
сақтау басқармасының баспас$з хатшысы Кәмила 
9бделманова. 

Сонымен, онсыз да бірнеше жыл бойы құлақ 
ауруының зардабын тартып, сүйектеріне дейін 
шіри бастаған балаға расталған мүгедектігін беру 
үшін нақты әлі қанша уақыт күту қажеттігі, ол әлі 
беріле ме, жоқ па екені де белгісіз болып шықты. 
Мүгедектігі расталғаннан кейін тағы бірнеше ай 
бойы күту, одан расталған құжаттарды рәсімдеу, 
әзірлеу үшін тағы күту денсаулығы т$мендеп бара 
жатқан бала мен оның ата-анасына психология-
лық-моральдық кері әсерін тигізетіні айтпаса да 
түсінікті. Бұл орайда бірінші кезекте саладағы 
заңнаманың $згерісті, сондай-ақ тиісті құзырлы 
мекемелер мен аурухана дәрігерлерінен жауап-
кершілік жүгін сезінуді қажет ететінін түсініп, 
мәселенің дұрыс шешімін табуына ықпал етсе 
дейміз... 

Ақмола облысы 
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5 шілде к�ні Президент �асым-
Жомарт То#аев адам саудасына, 
вандализмге және м�ліктік 
залал+а #арсы к�рес шараларын 
к�шейтуге ба+ыттал+ан ма3ызды 
за3намалы# актілерге #ол #ойды. 
Оны3 ішінде  мемлекет #ор+ауына 
алын+ан тарихи, мәдени және 
бас#а да объектілерді #аса#ана 
жою немесе за#ымда+андар+а 
#атысты #ылмысты# іс #оз+алып, 
жауапкершілік біршама #атаятыны 
к?рсетілген.

Қол қойылған құжатта ауыр вандализм 
үшін қыл мыстық жауапкершілік ар-
қалайтындардың жасы 16 жастан 14 жас-
 қа дейін қысқартылды. Бұл – еліміздің 
тарихи мәдени және қоғамдық орын-
дардағы тәртіп  сіздікті жою мен адам-
дардың "зіне және айналасына деген 
мәдениетін жоғарлату мақсатында қолға 
алын ған заң жобасы болып отыр.

Еліміз табиғаты бай, ерекше мекен-
дерден кенде емес. Тарихқа к"з тастар 
болсақ, бүгінгі бізге жеткен қазақ саха-
расының қай түкпіріне барсаң да к"неден 
сыр шертер к"п дүниеге қанық боларың 
анық. 'сіресе, табиғат аясын дағы мұндай 
сакральді мекендердің ел мәдениеті мен 
туризмнің дамуына әсері ерен. Ең "кі-
ніштісі – сол жауһар лардың кейбір 
жағдайда адам колымен бүлінуі, беткі 
б"ліктерінің боялып, әртүрлі есімдер мен 
ру аттары жазылып, айғыздалып жата-
тыны. Шынын айтқанда, табиғаттың 
талай ғасыр бойы "з қойнауында сақтап 
келген дүниесін бүгінгі ұрпақ "з қолымен 
бүлдіруі "кінішті. Бұлай бола берсе, 
бассыздық жаппай белең алып кетуі де 
мүмкін. Сондықтан ел Үкіметі іске ара-
ласып, Президент тап сыр   масымен оспа-
дар әрекеттің алдын алуға байла   нысты 
жұмыстар нақты қолға алынды. Шаруаға 
бел шеше кірісіп, бірден іліп әкеткен 
«AMANAT» пар    тиясы жанындағы «Жас-
тар Рухы» жастар қанатының белсенділері 
болды. 

ЖАРТАСҚА 
НЕГЕ ЖАЗА БЕРЕДІ?

2023 жылдың 21 қазанында «Жастар 
Рухы» жастар қанатының мүшелері 
Қазақстанның тарихи, мәдени және 
табиғи мұрасын вандализмнен сақтау 
мақсатында ауқымды акция бастаған 
болатын. Шараның кең к"лемде "ткі-
зілгендігі к"птің к"ңіліне қуаныш ұяла   -
тып отыр. Шындығында, кез келген 
тарихи мәдени орынға барған сәтте жар-
тастар мен түрлі тарихи нысанның 
жағдайы еріксіз ішіңді ашытарлық күйде 
тұратын. Акция басталғалы осындай 
біршама орын қалпына келтірілген. 
Маусым айының ортасында жылдық 
еңбек демалысын алып, Бурабай мен 

Баян   ауыл курорттық аймағына бардым. 
Барған сәттен-ақ к"л ортасындағы Жұм-
бақтасқа к"зім түсті. Бірақ «Жастар 
Рухының» белсенділері қанша уақыты 
мен еңбегін сарп еткен тарихи тастың 
бетіне жаңасын жазып кеткенін к"ріп 
тағы налыдым. Ақ бояумен аттарын 
бадырайта жазған жандарды ұстап, қатаң 
жаза арқалатса, келесіде мұндай жағдай 
болмас па еді? 

Тіпті, Бурабайдың басындағы осы 
Жұмбақтасқа адамдардың баруына 
тыйым салуы керек те шығар. Бұл туралы 
"з ұсынысын Экология және табиғи ре-
сурстар министрі Ерлан Нысанбаев 
Үкіметте "ткен баспас"з мәслихатында 
ашық айтты. 

«Бұл – ақылға қонымды ұсыныс. 
Бүгінде жартасқа баруға және онда жүзуге 
тыйым салынбайды. Бірақ тас мүсіндерді 
бояуға тыйым салынады. Дегенмен мен 

бұл фак тілердің (вандализм актілері) 
к"беюіне байланысты дұрыс ұсыныс деп 
санаймын. 'сіресе, жартасқа баруға 
тыйым салу ту ралы шешім қабылдау 
қажет», – деді Ерлан Нысанбаев. 

Мәселе бір ғана тасқа  байланысты 
к"теріліп отыр. Ал еліміздегі осы Жұм-
бақтас тәрізді к"п орынның бәріне баруға 
тыйым сала берсек, жағдайды оңалтудың 
орынына ушықтырып алуымыз әбден 
мүмкін. Ал бұл пікірді Ерлан Нұралыұлы 
шарасыз  дықтан айтқанға ұқсайды. 

Жартастарға есімін жазып, ессіздік 
қылық таны тып жүрген жандарды тек үгіт 
насихат пен түсіндіру жұмыстары арқылы 
түзетеміз. Ал оған к"нбесе жазаға тарт-
қаннан басқа амал болмас дегенге саятын 
пікірді «AMANAT» партиясы жанындағы 
«Жастар Рухы» жастар қанатының т"раға-
сы Ақерке  Искан деро ва айтып отыр.

«Акция барысында Жастар қана-
тының белсенділері автобус бекеттерін, 
балалар ойын алаңдарын, жаяу жүр-
гіншілерге ар налған жерасты "ткелдерін, 
ғимарат   тарды жазулар мен бояулардан 
тазартты. Осы лайша, белсенділер ванда-
лизмнің шеті к"рінген нысандарды 
әлеуметтік желіге де жүктеп, тұрып жат-
қан қала мен аудандарды таза ұстауға 
шақырады. 

Айта кетейік, Қазақстанның тарихи-
мәдени орын дары мен ескерткіштерін 
вандализмнен қорғау мақсатындағы ак-
ция барысында «Таңбалы тас» петро г-
лифтерін, Ақбауыр» шатқалын, Ш.Құ-
дай   берді ұлының, С.Сейфуллиннің, 
Б"генбай батыр, Кенесары хан ескерт-
кіштерін, «Тектұрмас» кесенесін, «Ыбық-
ты сай» шатқалын, Қожа Ахмет Яссауи 
кесенесі маңындағы қор ғанын, «Шақпақ 
ата», «Сұлтан Үпі», «Қара ман ата» жер-
асты мешіттерін қоқыс тар мен жазулардан 
тазартты. Одан б"лек, Ақмола т"ңіре-
гіндегі туристік "ңірлерде болдық. 'рине, 
белсенділердің жұмысын бағалап, ак-

цияға "з еркімен келіп қосылған жастарға 
алғысымыз шексіз. К"п азамат ойламай 
жасаған істеріне "кініп те жатты. Мұндай 
жандардың к"п болғаны қуантады», – 
дейді ол.

Айтуынша, қазір белсенді жастардың 
қатары толығып, біршама адамға жеткен 
к"рінеді. Дегенмен қанша к"п болса да 
қайталана беретін кері қылықтарды 
жоюға олардың түгел күші жетпейді. Ең 
алдымен азаматтардың санасын, ойын 
"згертіп, табиғатты аялау керегін ұғы н-
дыру болып тұр. 

«Қазір 1500-ден астам «Жастар Рухы» 
белсендісі мен еріктісі 500-ден астам 
табиғи, тарихи және мәдени ескерткішті 
тазартты. Акцияға қоғам белсенділері де 
қосылды. Мәселен, Kaz Alpine Club 
бірлестігінің басшысы Денис Лукьянчук 
"ткен жылдың 13 қара   шасында Ұлттық 
мұраны қорғау ж"нінде петиция бастады.

Алты айдан аз уақыттың ішінде бұл 
бас таманы 16 мыңнан астам адам қол-
дады. «Жастар Рухы» жастар қана тының 
мүше лері барлық қазақ стандықтарды 
"зекті мәсе  леден тыс қалмауға және 
петицияға қол қоюға шақырып отыр. 
'рине, жұмыс жалғаса береді. Біздің 
жастар жүрген жерлерінде "з қатарларын 
вандализм әрекетіне бармауға шақырады. 
Талай рет кездесулер де "ткіздік. Нәтиже 
болады деп ойлаймын. Біз барып жазуды 
"шіріп, тыныш қана кете берсек, шаруа 
мұнымен тынбайтыны белгілі. Бұл 
туралы депутаттар да арнайы сауал жол-
дап, күрделі іске к"мектесуде. Мысалы, 
тастағы бір ғана есімді "шіру үшін кем 
дегенде бір күн уақыт кетеді екен. Та-
биғатты қорғау туралы заңда ескерт кішке 
қандай да бір "ткір не хи миялық жолмен 
зақым келтіруге бол майтыны айтылған. 
Тас болса да аялауымыз керек. Ережені 
ескерген біздің белсенділер ең қарапайым 
тәсілдерге к"шеді. Тіпті, тасты таза сумен 
жуып шығамыз. Бұл – "те ауыр шаруа. 
Мұны істеген адам біледі. Сондықтан біз 
жуып-тазартып кеткен жерге қайта келіп, 
атын не "зге де с"зді қызылды-жасылды 
бояумен жазып кетсе жүрегіміз ауыра-
ды», – дейді А.Ескендірова. 

ЖАЗА ҚАТАҢДАДЫ
Президент қол қойған заң жобасында 

к"рсетілген жаза бұрынғыдан бірнеше 
есеге ұлғайтылған. Бұл әлемдік тәжі-
рибеге сүйене отырып жасалған қадам 
болып отыр. Себебі қоршаған ортаға 
залал келтіру ісіне "р кениетті қоғам 
т"збейді. Сонымен Қыл мыстық кодекс-
тегі вандализм үшін жазада айыппұлдың 
к"лемі де "сті. Мысалы, вандализм әре-
кеті анықталса тұлғаға 200 АЕК-ке дейін 
айыппұл тағайындалады. Бұл деге  німіз – 
шамамен 740 мың теңге к" леміндегі 
қаражат. Сонымен қатар 160 са ғатқа дейін 
қоғамдық жұмыстарға тарту немесе 

50 тәулікке дейін қамауға алу к"з делген. 
Бұл ретте, ірі құқық бұзушы лық тардан 
басқа, заң жобасында ұсақ бұзақы лыққа 
да қатысты жазаны күшейту к"зделіп 
отыр. 

'рине, жазаны қанша жерден кү-
шейткенімізбен, ең бастысы, санаға 
вандализімнің кері әсері туралы ой 
қалыптастыру маңыздырақ. Бұл тура-

сында «Жастар Рухы» жастар қана тының 
Ақмола облыстық филиалының т"рағасы 
Сұлтанбек Бекешев айтып отыр.

«Біз қазір ең алдымен түсіндіру жұ-
мысына к"п зер салып жатырмыз. Sкі-
ніштісі сол, жастар ғана емес, толысқан 
үлкен жастағы азаматтардың да осындай 
кері әрекетке баратынын байқаймыз. 
Қазір Зеренді, Бурабай аудандарында 
белсенді жұмыс жүріп жатыр. 'рине, 
нәтиже де жоқ емес. Бұрынғыдай емес, 
адам дар тәртіпке ере бастады. Сондықтан 
жұмысты ешқа    шан тоқтатпауымыз керек. 
Қазір келушілер мен қо  нақ  тардың к"п 
болатын кезі. Біз жартастағы жазуларды 
"шірумен қатар, түрлі жердегі қарағай 
мен талдарда, тіпті жартастың ұшар 
басындағы шыңдарға байланған шүбе-
ректерді шешіп, к"зін жоюмен айна-
лысып жатырмыз. Бұл да қиын шаруа 
болып тұр. Ұлттық ұғымда «Ақтық» деп 
атайды. Бірақ бұл да экология мен та-
биғатқа белгілі м"лшерде зиян келтіретіні 
түсінікті. Алдағы уақытта жартастарды 
қайта аралай   мыз. 'рине, шаруа к"п. Ең 
қиыны – тастағы жазуды "шіру. Дамыған 
елдерде мұндай жазуларды табиғатқа 
зиян келтірмейтін лазердің к"мегімен 

"шіруге бола    тынын білдік. Ал дағы 
уақытта осындай лазерлік құ   рыл    ғыны 
алсақ біздің белсенділердің жұмысы "нер 
еді», – дейді Сұлтанбек Бекешев.

'рине, арнайы құрылғы болса үлкен 
к"мек болары с"зсіз. Жазуды "шірумен 
бірге оны жазушыларды бақылау да 
маңыз ды. Жартасқа жазу жазып жатқан 
жанды оның кім екеніне қарамай құқық 
қорғау ұйымына баяндау – біздің қо-
ғамның санасына кірмеген үрдіс. Сон-
дықтан теріс әрекетті дер кезінде анықтау 
үшін техника қажет. 

«Мен осы Баянауыл "ңірінің тума-
сымын. Табиға    тымнан қоршаған ортаға 
деген жанашырлығым "зге    ше. Тұмса 
табиғаттың бір тасын кері т"ңкеріп тас-
тасаң да зиян келтіргенің. Осыны қа-
зіргілер білмейді де. Жасыбай к"лінің 
жағасында туып, сонда "сіп кейін табиғат 
қорғаушысы болдым. Қазір Торайғыр 
ауылындағы Sлкетану музейінің қызмет-
 керімін. Жердің шырайын келтіретін осы 
табиғат. Жанашыр ретінде талай турист-
пен с"йлестім. Тіпті, тасқа жазу жазып 
ағашты кесіп жатқан жандардың әре-
кетіне тосқауыл болдым. Оларға «Жер 
анаға қас қылма, табиғат сенің қорғау-
шың» деген мәтелді түсіндіріп беремін. 
Талай жас райынан қайтып "зіме алғыс 
айтып кетіп жүреді. Кейбіреулерге 
бәрібір. Қазір мемлекет вандализмге қар-
сы күресті күшейтіп жатыр ғой. Sте дұрыс 

шешім. Тек табиғат жана шыр ларының, 
табиғат қорғаушыларының санын к"бей-
ту керек. Менің бі луімше, осы Торайғыр 
к"лі маңында 2-3 қана табиғат сақшысы 
бар. Олардың санын арттыру керек. 
Қатарға жастарды тартса деймін. Одан 
кейін түрлі техникамен, дрондармен 
жабдықтаса бәрі ойдағыдай болады. Ал 
табиғат қорғаушылар қата рына жастарды 
тартудың түрлі меха низмінің бірі – олар-
ды техникамен қам тамасыз ету. Жастар 
жаңа техноло гияның мең геріп алған ғой. 
'йтпегенде к"п қор  ғаушының жасы 
зейнет қата рында», – деп с"зін аяқтады 
табиғат жанашыры Жасыбай Ізтілеуов.

Демала барып Бурабай мен Бая-
науыл дағы к"рі  ністерді "з к"зімізбен 
к"ргенде адамдардың кейбір әрекетіне 
налисың. Жуықта ғана "шірілген жазуы 
бар жерге қайта "рмелеп барып "з ат-
тарын таңбала  ған дардың ісіне не 
айтарымызды да біл медік. Тіпті, кейбір 
жердегі биік жартасқа арнайы техни-
каның к"мегімен шықпасаң онда "р-
мелеу мүмкін емес құсайды. Бірақ ван-
далдар сондай қиын әрі экстремалды 
орындарға шың бағындырғандай кейіпте 
шығып, "з есімдерін таңбалап кетеді. 
Мұнда қандай мақсат, қандай ләззат 
барын біз түсіне алмадық.

Былай қарасаң, вандалдар тіпті жер 
мен орынды таңдамайтын да секілді. 
Үлкен қалалардағы мәдени орындар мен 
дема латын саябақтарға да түрлі жағдайда 
зиян келтіріп жатады. Мысалы, былтыр 
жас белсен  ділер мен құқық қорғаушы-
лардың араласуымен Ас танада алты ай 
ішінде 'ҚБтК-ның 434-бабы «Ұсақ 
бұзақылық» бойынша 555 хаттама толты-
рылған екен. Мұнда да сол әр жерге "з 
есімдерін не руын жазып қалдырғандар. 
Астана дейміз-ау жуырда әлеуметтік 
желіде Чикагоның қақ ортасындағы 
ескерткішке «Шымкент», «Атырау» деп 
"ш  пестей етіп жазып кет   кендер де 
анықталды. 

Сондықтан вандализммен күресудің 
кешенді шаралары тек табиғи қорықтар 
мен киелі орындарда ғана емес, жаппай 
ел аумағында жүргізілуі керек. Тіпті, кез 
келген азаматтың бойына табиғатты 
аялау қасиетін дарытудан бастаса істің 
оңалары с"зсіз.

Бердібек ҚАБАЙ

Алты айдан аз уақыттың ішінде 
бұл бас таманы 16 мыңнан астам адам

 қол дады. «Жастар Рухы» жастар 
қана тының мүше лері барлық 

қазақ стандықтарды �зекті мәсе  леден
 тыс қалмауға және петицияға қол қоюға 

шақырып отыр. 
&рине, жұмыс жалғаса береді. 
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Саябақтардың сұрқы қашып, су-
бұрқақтар суалып, арықтар қаңсып, жаяу 
соқпақтардың жиектері қопарылып, де-
коративтік бұталар дер кезінде оталмаған-
дықтан жүргіншілерге кедергі келтіретін 
жағдайға жеткен-ді. Арықтардан су сыл-
дырамағанына да бірнеше жыл болды. 
Шырайлы шаһардың к$ркі болған саябақтар 
мен гүлзарларды тамшылата суару жү-
йесіне қоса алмағанды да осынан к$рдік. 
Жыл сайын қопарып, пластик құбырлар 
т$селіп жатқанда, қуанып қал ғанымызбен, 
уақыт $те келе барлығының сол бұрынғы 
таз қалпына келгенін к$ріп қынжыласың. 
Заманында орталық саябақ меншікке $тіп 
кетіп, осыдан жеті-сегіз жыл бұрын сол 
кездегі облыс әкімінің ықпалымен жар-
тысы коммуналдық меншікке қайтарылған 
болатын. Қазір толықтай қалаға қарайды. 
Бірақ бүгінде саябақтың күйі әбден кеткен, 
балаларға арналған ойын алаңдарының 
тозығы жеткен. Аты дардай «Ардагерлер» 
саябағы ның жағдайы да жаншошырлық. 
Оның біраз б$лігі де сатылып кеткен еді. 
Жақын да заңсыздықтар анықталып, кері 
қайтарылатын болды. Ұзақ жылдар қарау-
сыз қалып, ит тұмсығы батпайтын жынысқа, 
жынойнаққа айналған «Жастар» саябағын 
қалпына келтіруге қатысты жұмыстар 
облыс тізгінін Баталов ұстаған 2014 жылы 
қарқын алып, сол кездегі алып Алматы 

облысының жұмыла күш жұмса уы нәти-
жесінде азғана уақытта к$з той    ғысыз 
келбетке ие болған еді. Қалаға кіреберіс-
тегі саябақтың облыс орталы ғындағы 
к$пшіліктің к$зайымына айналуы жолын-
дағы игілікті іске облыстағы барлық сала, 
басқарма-департамент, аудан мен қала $з 
үлестерін қосқан. Жур налистер атынан 
біздер де к$шеттерімізді отырғызғанымыз 
есте. Далалық сахна, сазды-түрлі түсті 
субұрқақ, түрлі сәулеттік үлгідегі күркеше, 
шатыр мен дамылдай тын орын, гүлзар 
мен саяжол бәрі рет-ретімен, $зіндік кес-
кін-келбетімен ор на ласқан еді. Амал 
қанша қазіргі жағ дайына қарап, жылағың 
келеді. Кейінгі екі жылда саябақта бір шеге 
қағылған жоқ десек, ешкім артық кеттің 
дей қоймас. Үйдің қасында болғандықтан, 
таңғы серуенге шыққан сайын кері кету-
дің куәсі боламын.

Мұндағы субұрқақ Ұлыстың ұлы күні 
шалажансар қосылып, облыс әкімі мен 
қала басшысы к$пшілікті құттықтағанша 
к$з алдап тұрды. Бүгін жаяу соқпақтардың 
т$сеніш тастары үгітіліп жатыр. Кейбір 
жерлері ойылып кеткен. Ой-шұңқырлар-
дан аяқ алып жүре алмайсың. Адам дардың 
демалуына, әңгімелесіп отырулары на 
арналған түрлі к$лемдегі, сан қилы сәу лет 
үлгісіндегі үлкенді-кішілі күркелердің де 
ажары қашқан. Едендері қопарылып, 
қоршауларының тақтайлары оп ы р ылып, 
шатырлары жалбырап тұр. Гүлзарлардың 
дені бірнеше жыл жаңартылмағандықтан 
арамш$птің ордасына айналған. Қайта 
биыл жаңбырдың арқасында ағаштар 
мүлде солып қалудан аман. 

Осыдан бірер жыл бұрын журналист 
Сандуғаш Дүйсенова дабыл қағып, қала 
к$шелерінің бойларындағы газондардың 
жағдайын айтып, саябақтардағы, гүлзар-
лар мен клумбалардағы гүлдерді санап, 
қаланы к$галдандыру бойынша конкурс-
тарды ұтып алған мердігерлердің жауап-
сыздығын әшкерелеген еді. Содан бері 
жағ дай кері кетпесе, оңалған жоқ. Қазір 
жолдардың, жаяу соқпақтардың жиек-
теріндегі гүлдерге оранып тұруға тиісті 

жолақшалардың шаңы шығып жатыр. 
Бұталы $сімдіктер реттеліп, қырқылмаған-
дықтан қорқынышты кейіпке енген. 
Арықтар қоқысқа толы. Сенесіздер ме 
т$селгеніне оншақты жыл $тсе де, ылғал 
к$рмеген арық желілері бар, қа рау сыздықтан 
тозып, жақтаулары үгітіліп жатыр. Кей-
біреулерінің үстінен жол түсіп кеткен. 
Шағын аудандардағы к$пқабатты үйлердің 
арасындағы аулалар ды, оларда орналасқан 
балалардың ой ын алаңдарының к$бінде 
былтыр күз де қолға алынған ж$ндеу жұ-
мыстары орта жолда қалды. Шындығын 
айтқанда, басталды да, тасталды. Балалар 
ойнауды қойып, үл кендер айналып $тетін 
қоқыс алаңдарына айналды. 

Осылардың барлығын тізіп, к$рсетіп 
«Талдықорған қаласының тұрғын үй-ком-
муналдық шаруашылық б$лімі» ММ-ға 
сауалдар жолдаған едік, ондағылар кезек-
ті рет ұзын арқан, кең тұсауға салып 
жауап қайтарыпты. Оны т$менде келтіреміз. 

Мемлекеттік мекемедегілердің айту ын-
ша, қала аумағында 17 субұрқақ бар, он ың 
жетеуі жұмыс істейді, «Жастар» са я-
бағындағыны қоса есептегенде, ол ж$н деуді 
қажет етеді. Биылғы шілде де үш субұрқақты 
сенімгерлік басқаруға бе ру бойынша 
конкурстық рәсімдер аяқ талып, «Айбын» 
ЖШС мердігерлік ұй ымы жеңімпаз болып 

танылыпты. Қа зір «Жастар» саябағының 
аумағындағы субұрқақта тазалау жұмы-
стары жүгізілуде. 

Сонымен қатар биылғы мамыр айын-
да «Жастар» саябағын тиісінше күтіп ұстау 
үшін KC Construction ЖШС мердігерлік 
ұйымымен 5 жыл мерзімге сенімгерлік 
басқару шарты жасалған екен. Қазір ан ық-
 талған кемшіліктерді жою үшін мердігер-

лік ұйымға тапсырма беріліпті. Ал қала 
бойынша жасыл желектерді күтіп ұстау 
үшін «Қазақ саңырау-мылқаулар қоғамы» 
қоғамдық бірлестігімен мердігер ұйым 
ретінде шарт жасалған. Бүгінде ағаштарды 
кесу-реттеу ісіне 19 адамнан тұратын 3 
жұмыс тобы жұмылдырылыпты. Соған 
сай таяу күндері барлығы рет ке келтіріледі. 

Арық желісін тазарту бойынша «Жақ-
сымбет» ЖШС мердігерлік ұйымымен 
шарт жасалған. Мұнда да 25 адамнан 
тұратын 3 жұмыс тобы арықтарды аршуға 
кіріскен к$рінеді. Ал бірқатар к$пқабатты 
үйдің ауласын ж$ндеу, балалардың ойын 
алаңын реттеу жұмыстары бойынша был-
тыр «КазИнвест Story» ЖШС мердігерлік 
ұйымымен шарт жасалған. Алайда нысан-
ды пайдалануға беру мерзімі сақталмауы-
на байланысты құрылыс-монтаж жұмыс-
тарын аяқтау міндеттемесі ту ралы талап-
пен Жетісу облысының мамандандырылған 
ауданаралық экономи калық сотына талап 
арыз жолданыпты. Сот тың 28.02.2024 
жылғы №3313-23-00-2/2239 оң шешімі 
шыққан. Қазір «КазИнвест Story» ЖШС-
ға сот шешімін орындау және құрылыс-мон-

ТАЛДЫҚОРҒАННЫҢ ТАЗАЛЫҒЫ

Жетісу облысының орталығы 
осыдан бірер жыл бұрын тазалығы 
мен жасыл желегінің, тұрмысқа 
қолайлылығының арқасында 
жұрт арасында «ТалдыПариж» 
деп әспеттелетін. Талдықорғанның 
қазіргі келбеті мен тазалығы тым 
аянышты. Со ң ғы екі жылда жасыл 
қала бұрынғы сыры мен сымба-
тын жоғалта бастады. Тұрғындар 
арасында: «қазір қалада іскер 
қожайын жоқ» деген пікір қалып-
тасқан. 

Болат АБАҒАН

таждау жұмыстарын аяқтау қажеттілігі 
туралы бірнеше рет ескертілген. Алайда 
мердігер ұйым тарапынан сот шешімі 
орындалмағандықтан, бүгінде жұмыстар-
ды аяқтауға конкурс жариялау үшін сме-
талық есептеулер бойынша жұмыстар 
жүргізілуде. 

Жетісу облысы 

Мемлекеттік қызмет саласындағы ба-
қы лау басқармасы берген ақпаратқа сү-
й енсек, Жамбылда жыл басынан бері қыз- 
меттік к$лікті қызметтен тыс уақытта 
пайдаланудың 22 дерегі тіркеліпті. 

– Жамбыл облысы әкімдігінің Цифр-
лық технологиялар басқармасының қыз-
меттік авток$лігі (мемлекеттік н$мері 
594AS08) биылғы 4 сәуірде түнгі сағат 
00:44-те, яғни жұмыстан тыс уақытта 
«Тараз–Қайнар» тасжолының 476,55 ша-
қырымында жылдамдықты асырғаны үшін 
әкімшілік жауапкершілікке тартылғандығы 
анықталды. Салынған әкімшілік айып-
пұлдың м$лшері 36 920 теңгені құрайды. 
Сондай-ақ Байзақ ауданы Дихан ауылдық 
округі әкімі аппаратының қызметтік ав-
ток$лігі (мемлекеттік н$мері 956АН08) 
биылғы 30 наурызда сағат 15:56-да (дема-
лыс күні) «Батыс Еуропа–Батыс Қытай» 
автодәлізінің 351 шақырымында жылдам-
дықты асырғаны үшін әкімшілік жауапкер-
шілікке тартылды. Мұндағы салынған 
әк ім шілік айыппұлдың м$лшері – 18 460 
теңге. Одан б$лек, Меркі ауданы әкімі 
аппаратының қызметтік авток$лігі (мем-
лекеттік н$мірі 087JO08) биылғы 21 сәуір 
демалыс күні түнгі сағат 03:19-да «Алма-
ты–Бішкек» тасжолының Қаскелең қала-
сына қарай бағытта жылдамдықты асыр-
ғаны үшін, Жамбыл ауданы әкімі ап  -
пар атының қызметтік авток$лігі (мемле-
кеттік н$мері 074JO08) биылғы 4 мамыр-
да кешкі сағат 19:00-де (демалыс күні) 
Тараз қаласында жылдамдықты асырғаны 
үшін, Қордай ауданы әкімі аппаратының 
қызметтік авток$лігі (мемлекеттік н$мері 
053JO08) биылғы 16 маусымда түнгі сағат 
02:11-де (демалыс күні) Тараз қаласында 
жылдамдықты асырғаны үшін, Тараз қа-
ласы әкімдігінің тұрғын үй қатынастары 
б$лімінің қызметтік авток$лігі (мемле-
кеттік н$мері 455AF08) биылғы 5 мамыр-
да кешкі сағат 18:40-та (демалыс күні) 
Та раз қаласында жылдамдықты асырғаны 
үшін және Шу ауданы әкімдігінің ауыл 
шаруашылығы б$лімінің қызметтік ав-
ток$лігі (мемлекеттік н$мері 696AN08) 
биылғы 23 мамырда түнгі сағат 00:13-де 

ҚЫЗМЕТТІК КӨЛІКТІҢ 
ҚЫЗЫҒЫН КІМ КӨРІП ЖҮР?

(жұмыстан тыс уақытта) «Батыс Еуропа–
Батыс Қытай» тасжолының Кенен ауылын-
да жылдамдықты асырғаны үшін әкімшілік 
жауапкершілікке тартылып, әр к$лік 
жүр гізушісіне 18 460 теңге к$лемінде әкім-
шілік айыппұл салынған, – дейді Мемле-
кеттік қызмет саласындағы бақылау бас -
қар масының бас маманы Еламан Інжат.

Ал Мойынқұм ауданы әкімі аппара-
тының қызметтік авток$лігіне (мемлекет-
тік н$мері 118JO08) биылғы 25 наурыз күні 
таңғы сағат 06:19-да «Меркі–Шу–Бурыл-
байтал» тасжолының 191 шақырымында 
жылдамдықты асырғаны үшін 36 920 тең-
ге к$лемінде айыппұл жазылған. Дәл 
сондай Жуалы ауданы әкімдігінің жұмыспен 
қамту және әлеуметтік бағдарламалар 
б$лімінің қызметтік авток$лігіне (мемле-
кеттік н$мері 113AP08) 11 наурыз күні 
таңғы сағат 05:05-те «Шымкент–Тараз» 
тасжолының 534,62 шақырымында жол 
ережесін бұзғаны үшін 36 920 теңге к$лемін-
де айыппұл салынған.

Жалпы, қызметтік авток$ліктерді қыз-
меттік емес мақсаттарда пайдалану бо-
йын  ша Жамбыл ауданында – 4 дерек, 
Меркі ауданында – 3, облыс әкімдігінің 
Білім басқармасына қарасты б$лімдерін-
де – 3, Байзақ ауданында – 2 және Мойын-
құм ауданында – 1 дерек тіркеліп, айып-
пұл жазылып отыр. 

Айта кетейік, бұл жайттар жол бойын-
дағы бейнекамералар арқылы анықталған. 
Сондықтан сол күні к$лікте мекеме басшы-
сы болды ма, жоқ па оны тап басып айту 
қиын. Себебі бейнекамера арқылы к$лік-
те қанша адам болғанын анықтау мүмкін 
емес. Алайда басшысыз шопыр қызметтік 
к$лікті демалыс немесе қызмет тен тыс 
уақытта пайдаланды дегенге сене алмай-
сың. Сондықтан Мемлекеттік қыз-
мет істері агенттігінің Жамбыл облысын-
дағы Vдеп ж$ніндегі кеңестің т$рағасы 
Руслан Шарипов бұл деректер бойынша 
жіті тексеріс болатындығын айтады.

– Бұл – мемлекеттік қызметтің норма-
сына сай келмейтін жағдай. Қызметтік 

к$ лік тек қызмет барысында пайдалануы 
керек. Сол себепті біз қызметтік к$ліктерді 
демалыс немесе жұмыстан тыс уақытта 
пайдаланған адамдарды анықтап, шара 
қа былдайтын боламыз. Ол үшін нақты 
тексерістер жүргізіледі, – дейді Vдеп 
ж$н індегі кеңестің т$рағасы. 

 Бір қырынан қарасаң түн мезгілінде 
басшысының рұқсатынсыз шопырдың 
қызметтік к$лікпен қыдырып жүр деу  
еріксіз езу тартқызады. Сондықтан мұнда 
ақиқат су бетінде қалқып тұрғандай.

  Айтпақшы күні кеше Талас ауданы 
Қаратау қаласында тазалыққа жауапты 
мекеме басшылары мемлекетке тиесілі 
т$рт к$лікті сатып жіберген жағдай тір-
келген болатын. «Таза–Талас» кәсіпор-
нының директоры мен орынбасары алдымен 
авток$ліктерді жарамсыз мүлік ретінде 
есептен шығарып, кейіннен қолма-қол 
ақшаға сатып жіберген. Нәтижесінде, 
мемлекетке 22 миллион теңге залал келген. 
Ал мемлекет мүлкін талан-таражға салған 
жауаптылар 7 жыл мерзімге бас бостан-
дығынан айырылды. Сондай-ақ әрқайсы-
на мемлекеттік қызметте лауазымдық 
қыз мет атқаруға $мір бойына тыйым са-
лынды. Міне, осылайша мемлекет мүлкін 
«майшелпекке» айналдырғысы келгендер 
абақтыдан бір-ақ шығып отыр. Сондықтан 
қызметтік к$лік мәселесі атүсті қарайтын 
нәрсе емес. Жоғарыда айтылған деректер 
бойынша да жауаптылар тиісті жазасын 
алады деп сенеміз. Vйтеуір «айран ішкен 
құтылып, шелек жалаған тұтылып» жүр-
месе болғаны.

Бұл тұста тағы бір айта кетерлігі, қыз-
меттік к$лікпен жол ережесін бұзғандарға 
барлығы 221 520 теңге к$лемінде айыппұл 
салынған. Ал белгіленген заңдылық бо-
йынша айыппұл қағазы қызметтік к$лік 
тіркелген мекемеге жолданып, соның 
ес еп шотынан т$ленеді. Сонда бұл да мем-
лекет қаржысын талан-таражға салу емес 
пе? 

Жамбыл облысы

Қызметтік көлік – қызмет үшін. 
Бүгінде мұны басшылар ұғынатын 
кез жеткен. Олай дейтініміз, бұрын   
қызметтік көлікті той-томалаққа 
мініп, одан қалса бала-шағасын 
бөбекжайға тасығандарға бақы-
лау күшейіп, жаза басқандар 
қатаң жазаланған болатын. Осы 
«таяқ» өзгелерге сабақ болады 
деп күткенбіз. Алайда Жамбылда 
қызметтік көлікті қалауынша мініп, 
«жүгенсіз» жүргендердің саны әлі 
де азаймай тұр. 

Саятхан САТЫЛҒАН

СЫН КӨТЕРМЕЙДІ

Құрметті редакция! Менің әкем отбасыма, атап айтқанда, менің күйеуім мен 
ұлыма оның мүлкін алаяқтық жолмен иемденіп алдық деген жалған жаламен не  -
гізсіз айып тағып, сіздерге шағымданды. 

Мен медальдың екінші жағын айтқым келеді: мен 25.01.1941 жылы туған азамат 
Vміржан Нұрахметовтың қызымын, есімім Кенжебулатова Алма Vміржанқызы, 
18.01.1963 жылы туғанмын, отбасыммен Ақмола облысында тұратынбыз, күйеуімнің 
және менің тұрақты жұмысымыз болды және жеке қосалқы шаруашылық жүргіздік, 
яғни отбасымызды асырауға жағдайымыз жеткілікті және бізге ештеңе қажет емес 
еді.

2003 жылы 3 қыркүйекте әкем Ақмола облысы Степногор қаласы  №1 ы/а, 55-үй, 
37-пәтер мекенжайы бойынша пәтер сатып алып, оны жалға берді, әкем     нің бір та-
нысы пәтерге бас-к$з болып, оның $тініші бойынша жалға беріп, қарады.

2004 жылы ол пәтердің сол кезде қа раусыз қалған күйде екенін, құнын жо ғал туы 
мүмкін екенін айтып, мені от басы ммен бірге Степногор қаласына к$шіп, жоғары-
да к$рсетілген пәтерге тұруға шақырды. Vкеміздің мінезін білетіндіктен күйеуім 
келіспеді, себебі пәтер біздікі емес, әкем бізді кез келген уақытта қуып жіберсе, 
к$шеде қалып қоюымыз мүмкін еді. Сосын әкем маған сол пәтерді сыйға беріп, 
менің атыма қайта рәсімдеуді ұсынды.

2004 жылдың 15 желтоқсанында Степногор қаласының Жылжымайтын мүлік 
орталығына бардық, сол жердің маманы С.Хасенова пәтерді сыйға тарту шартын 
рәсімдеді, онда аталған келісімге менің әкем Vміржан Нұрахметов қол қой ды, мен 
ешқандай пайда-мақсатты к$з деген жоқпын.

Сол кезден бастап біраз уақыт бірге тұрдық содан кейін әкем мен анам Степно-
горск қаласынан т$рт б$лмелі пәтер алып, б$лек к$шті, бірге тұрғанда ұрыс-керіс 
болмай, әрқайсысы $з ісімен айналысты.

Vкем мен анам ұлымен, яғни менің ініммен бірге тұру үшін К$кшетау қаласына 
к$шіп, соның отбасымен бірге тұруға шешім қабылдады, ол жерде $зінің к$лігін 
ұлына оның атына тіркемей берді, ол к$лікті жүргізді бірақ атына аудармады. Ініммен 
жанжалдасып қалған әкем к$лігін алып кеткісі келіп, себеп іздеген. Ешқандай себеп 
таппаған ол менің балама қоңырау шалып, оны сату үшін алып кетуді ұсынып, ба-
ламнан клиенті бар екенін айтуды $тінді. Балам бас тарт ты, $йткені ол кезде оның 
жеке к$лігі болды, оны күйеуім екеуміз оған сатып алғанбыз. 

Сонымен қатар әкемнің к$лігі қанағаттанарлық жағдайда болды және қауіпсіз 
жүргізу үшін қаржылық инвестиция қажет етті. Vкем мұны талап етіп қоймады, 
«]зіңе ал да, қалағаныңды істе, бірақ мені бір жерге апару керек болса, апарасың», 
– деді. Сосын балам к$лікті алды, ол ұзақ уақыт бос тұрып қалды, біз оны сатуды 
шештік, әкеммен ақылдастық, әкем балама «Не қалайсың, солай істе, қаласаң сат, 
қаласаң, $ртеп жібер» деді. Ол сол күйінде сатылмады. Содан балам оны ж$ндеп, 
500 000 теңгедей ақша салып, сатып жіберді.

Інімнің қолында әкем к$п тұрған жоқ, анаммен бірге Қарағанды қаласына 
сіңлімнің үйіне к$шіп барды, содан кейін ол Астана қаласындағы қарттар үйіне $з 
еркімен к$шті, ал анам әлі де сіңлімнің қолында.

Жоғарыда аталғандардың барлығы құжатталған, сыйға тарту шарты уәкілетті 
органда тіркелген, бірінші және екінші сатыдағы соттардың шешімдері заңды 
күшіне енген. Шешім қабылдау кезінде сот барлық материал мен құжатты 
мұқият зерделеп, сот біздің әрекеттерімізден заңсыз немесе алаяқтық әрекеттерді 
анықтаған жоқ. Оның үстіне әкем шағымданып жазған ештеңе жоқ.

Жоғарыда айтылғандарды негізге ала отырып, осы пікірді жариялауыңызды 
шын жүректен сұраймын, себебі әкемнің айт   қандары отбасымыздың қадірі мен 
абыройына нұқсан келтіруде.

Алма КЕНЖЕБУЛАТОВА

ЖАЗЫЛҒАН ЖАЙДЫҢ 
ЖАҢҒЫРЫҒЫ

Газетімізді
 биыл�ы 12 наурызда�ы санында «�ділдік іздеген а� са-
�ал» та�ырыбында материал жариялан�ан болатын. Онда айт ыл�ан 
д� ние лерді
 барлы�ы редакция�а ша�ым айтып келген �міржан Н#р ах-
метовты
 &з аузымен айтып берген деректер бо йынша жазылды. Сол 
уа �ытта екінші тараппен хабарласуды
 сәті т�спеген болатын. Кей ін 
а� са�алды
 �ызы мен к�йеубаласы жо�арыда атал�ан ма�алада айтыл-
�ан жайттарды жо��а шы�аруды с#рап хабарласты. Осы�ан бай ланысты 
т& менде екінші тарапты
 уәж-т#жырымдарын �аз-�ал пында беріп 
отырмыз.

Редакциядан
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Тапсырыс №4481
Астана қ. «Медиа-холдинг «ERNUR» ЖШС
Сілеті көшесi 30, 
тел.: 8(7172) 99-77-77
Алматы қаласы, «Алматы-Болашақ»АҚ 
Мұқанов көшесі, 223 В
Шымкент қ. «ERNUR-print» ЖШС, 
Әлімқұлов көшесі 22, 
тел.: 8(7252) 53-06-66, 54-07-47 iшкi 114,

Гонконгте FIRST Asia Championship халыаралы чемпио-
наты �з мәресіне жетті. О�ан 45 ел мен 210 команда 
атысты. �азастанды оушы инженерлерді� жобасы 
халыаралы азылар аласыны� о� ба�асына ие болып, 
беделді Team Model Award сыйлы�ын алып келді.
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Елімізді LEAS мектебінің Aldebara 
Алматы командасының �кілдері Ар-
кен Амангелді, Искандер Гильмун-
динов, Арлан Жақсыбергенов, Марк 
Ульянов, Мартин Васильев, Сабина 
Абылай таныстырды. Шәкірттерді 
Рамина Сабирова және Балғын Иса-
қожа жаттықтырған.

Оқ у шы лар ғы лыми жобасын 
�нердегі жаңашылдық тақырыбы 
бойынша ұсынды. Жоба музейлер, 
к�рмелер мен инсталляцияларда ың-
ғайлы және қарапайым қозғалыс 
үшін жасалған шынайы к�рініс бе-

ретін қосымша мүмкіндігі бар нави-
гатор ретінде таныстырылды. Қазақ-
стандық инженерлердің жобасы ха-
лықаралық қазылар алқасының оң 
бағасына ие болып, беделді Team 
Model Award сыйлығын алып келді.

Еске салсақ, команда халықара-
лық чемпионатқа Қазақстан Респу-
бликасы Оқу-ағарту министрлігінің 
қол дау ымен USTEM Foundation 
қоғамдық қоры мен «Дарын» РҒПО 
ұйымдастырған Central Asia FIRST 
Championship Орталық Азия чемпио-
натында жолдама алған еді.

ГОНКОНГТЕН 
ЖҮЛДЕМЕН 

ОРАЛДЫ

«К)лік құралдарын кешенді автожуу және химиялық тазалау» қызметтерін 
сатып алу бойынша ашық тендердің және «МГ ЖБ кран тораптарындағы 

CCTV ауыстыру» тауарын сатып алу бойынша ашық тендердің қорытындылары 
туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС конверттерді ашу күні – 2024 жылғы 24 сәуір-
дегі «К�лік құралдарын кешенді автожуу және химиялық тазалау» қызметтерін 
сатып алу бойынша ашық тендер және конверттерді ашу күні – 2024 жылғы 
21 мамырдағы, «МГ ЖБ кран тораптарындағы CCTV ауыстыру» тауарын сатып 
алу бойынша ашық тендер �ткізілмеді деп танылғанын хабарлайды.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: 
+ 7 (727) 393-01-50.

Объявление об итогах открытого тендера по закупке услуг «Комплексная 
автомойка и химчистка транспортных средств» и открытого тендера по закупке 

товара «Замена CCTV на крановых узлах ЛЧ МГ»
ТОО «Азиатский Газопровод» уведомляет что открытый тендер по закупке 

услуг «Комплексная автомойка и химчистка транспортных средств» с датой 
вскрытия конвертов  - 24 апреля 2024 года и открытый тендер по закупке то-
вара «Замена CCTV на крановых узлах ЛЧ МГ» с датой вскрытия конвертов – 
21 мая 2024 года признаны несостоявшимися.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: 
+ 7 (727) 393-01-50.

К�рменің бейнелеу �нері б�лімі 
Yзбекстанның халық суретшісі Ак-
маль Нурдың және бірқатар талант-
ты қылқалам шеберінің туындыла-
рымен толықтырылған. Мұндай 
экс позияциялар қазақ пен �збек 
�нерінің ұқсас және жаңа биікке 
бірдей к�   терілге нін айқын дәлелдей-
ді. Yзбекстанның к�р кемдік к�рме 
дирекциясының директоры Орзиқул 
Рузиевтің айтуынша, к�рмеге соңғы 
он жылдағы туындылар қойылса да, 
�з  бек халқының к�ркемсурет �нері 
осыдан бірнеше жүз жыл бұрын қа-
лыптасқан.

– Қазақ пен �збек халқының тұр-
мыс-тіршілігі бір-бірімен �те ұқсас. 
Осындай к�рмені Қазақстанға әкелу-
дегі мақсатымыз – �зіміздің мәдени-
етімізді жақыннан таныстыру. Бірақ 
к�рме үшін үш күн деген �те аз уақыт. 
Дегенмен бәріміз бір түркі халқы бол-
ғандықтан, екі ел арасындағы мәде-
ниетті кеңінен таныстыру үшін жет-
кілікті деп ойлаймын. Yйткені мәде-
ниет жолындағы даму мақсаттарымыз 
мен бағыттарымыз бірдей. К�рмеге 
күнделікті тұрмыста қолданатын және 
музейде экспонат ретінде сақталған 
заттарымызды әкелдік. Ілулі тұрған 
картиналарда, текемет пен алашалар-
да �збек халқының бүгінгі күйін к�ру-
ге болады, – деді ол.

К�рме директорының айтуын-
ша, елімізге Yзбекстанның дәстүр-
лі �нерін ашып к�рсететін туынды-
лар іріктеліп әке лінген. Нақтырақ 
айтқанда, ташкенттік заманауи 
шеберлердің ағаш тан ойып немесе 
ағашқа �рнек теп салған бұйымдары, 
Ташкент, Бұхара мен Самарқанд 
шеберлерінің сюзане кестелері, 
марғұландық шеберлердің қол дан 
тоқыған атластары мен жібектері, 
Риштан мен Гиждуван шеберлерінің 
нақыштары мен миниатюралары, 
керамика бұйым дары.  Оларды 

әртүрлі буын шебер-
лері, әсіресе �зі-

нен үлкен 

шеберден, мықты маманнан үйрен-
генін ары қарай дамытып келе 
жатқан жастар жасаған.

Аталған к�рме бүгінгі �збек мәде-
ниетін таныстыру және тәуелсіздік 
жылдары екі ел арасында қалыптас-
қан мәдени-ақпараттық диалогты 
жалғастыру мақсатында жасалған. 
Осы тұста к�рме жетекшісі Лобар 
Мирзабаева мұндай іс-шараның қазақ 
үшін де, �збек халқы үшін де маңызы 
ерекше екенін атап �тті.

– Yзбек суретшілік �нері ертерек-
те пайда болды. Барлығы бір сурет 
мектебінен шықты десем артық бол-
мас. Суретшілер арасында буын алма-
су кезеңі үнемі жүріп отырады. Біз бұл 
жерге к�птеген талантты суретшінің 
туындыларын алып келдік. Ішінде 
этникалық қазақ суретшілердің де 
қылқаламынан тамған суреттер бар. 
Мәселен, қарақалпақстандық Саид-
бек Сабирбаев қарақалпақ келіншек-
тің картинасын әкелген. Бұл картина 
«Беташар» деп аталады. Тағы Ерік 
Құлманов есімді этникалық қазақ 
суретшісінің туындысы қойылды. 
Қазақ-�збек ұлттарына ортақ аспапта 
ойнап отырған бақсының картинасы 
да ілулі. Білесіздер, Yзбекстанда қазақ 
диаспорасы �те к�п. Сондықтан біз-
дің суретшілік �неріміздің дамуына 
қазақтардың да ықпалы зор десем 
болады. Алишер Хамдамов пен Сар-
дор Аллабергенов – ежелгі Бұхара 
қаласының к�рінісін бояумен к�з 
алдымызға келтірген суретшілер. Айт-
пағым, бүгінде қазақ пен �збек хал-
қының мәдениетін қарастырғанда 
біршама ұқсастық бар екенін байқауға 
болады. Yйткені к�шпелілердің ұр-
пақтарымыз. Ал мұндай к�рмелер екі 
ел арасындағы мәдени байланыстар-
ды нығайта түспек әрі екі елдің �нер-
паздары бірігіп, тығыз қарым-қаты-
нас орнатып, түркі әлеміне ортақ 
мәдениетті дамыту керек, – деді 
к�р ме жетекшісі Л. Мирзабаева.

К�рменің қолданбалы �нер 
б�лі мінде �збек шеберлері 
жасаған заманауи бұйымдар 
ұсыныл  ған. Yзбекстанның 
ұрпақтан ұрпаққа беріліп 
жатқан мұндай �нері к�пға-
сырлық дәс   түр  ді қамтиды. 
Ұлттық музейге қо йылған 
�збек халқының мәдениетіне, 
дәстүріне қатысты к�рме 
бұған дейін Пекиннің, Оң-
түстік Кореяның, Латвияның 
музейінде ұйымдастырылып-
ты. К�рме жетекшісі халық 
�мірі мен тұрмыс-тіршілігінің 
барлық жағын қам титын дү-
ниелер к�пшіліктің қы-
зығушылығын арттыратынын 
негізге алды. 

– К�рменің екінші б� лімі – қол-
данбалы �нер. Бұ ларсыз ешқандай 
к�рме �ткізе ал маймыз. Халық 
шығармашы лығының бұқаралық си-
паты, эстетикалық армандары мен 
жасампаздығы Yзбекстан мәдениеті-
не деген әлемдік қауымдас тық тың 
жоғары қызығу шылығын айқындап 
берді. Заманауи кескіндеме туынды-
лары шығыстың ежелгі аңыздарынан, 
поэзиясы мен тарихынан рух  танған 
романтикалық бейнелерден бастап, 
Yзбекстанның сұлу табиғаты мен 
ұлттық тұрмысына тән сипаттарын 
ашып к�рсететін нақты сюжеттерге 
дейінгі суретші лердің стилистикалық 
ерекшелікте рінің әртүрлілігін, қы-
зығушылықтары мен шығарма шылық 
к�зқарастарының кең ауқымын к�р-
сетеді. Мұндай к�рмелер екі бауырлас 
елдің арасындағы мәдени байланы-
стың одан әрі дамуына оң ықпалын 
тигізіп, қос халық тың тамыры терең-
де екенін айғақ тай түседі, – деді ол.

Yзбекстанның халық суретшісі 
Акмаль Нурдың к�рмеге үш бірдей 
суреті қойылған: «Той», «Сұхбат» 
және «Колибри және таң». «Той» деп 
аталатын суретінде қалыңдық бейне-
ленген. Бұл еңбегінің бағасы 15 мың 
АҚШ долларын құрайды. Ал «Сұхбат» 
атты суретінде гүл шоғы салынған. Ал 
«Колибри және таң» суретін таңертең 
салған. Екі суреті де 6 мың АҚШ дол-
ларын құрайды.

Экспозицияға ағаштан жасалған 
бұйымдар, сюзане кестелері, адрас, 
қолдан тоқылған жібек, шекіме және 
миниатюралық шеберлердің жұмыс-
тары, сондай-ақ әртүрлі аймақтардан 
келген керамика сияқты барлығы 
180-нен аса аса сәндік-қолданбалы 
�нер туындылары қойылған.

С. БЕГІМБАЙ

Астанада 
�тіп жатан 

;збекстанны� 
мәдениет к<ндерінде 

=лтты музейде �збек 
халыны� бейнелеу және 
олданбалы �нер к�рмесі 

ашылды. М>нда ала т>р�ындары 
мен онатары к�рші елді� бай 

мәдени м>расымен, дәст<рлерімен 
жаыныра танысты. К�рмеде 

�збек суретшілеріні� со��ы 
онжылдыта�ы <здік 

туындылары, заманауи 
кескіндеме кілемдері мен 

ол�нер б>йымдары 
ойыл�ан.

Ұлттық лттық 
музейде музейде –

ӨЗБЕК ӨНЕРІӨЗБЕК ӨНЕРІ

Елорда Бейбарыс С>лтан к�шесінде пайда бол�ан «Б<р-
кітші» атты жа�а муралмен безендірілді. Ол 2024 жыл-
ды� 8-14 ырк<йегі аралы�ында алада �тетін Д<ние-
ж<зілік к�шпенділерді� ойындарына арнал�ан.

Муралдың биіктігі – 16 метр. Онда бүркітті аспанға ұшырған бүркітші ер 
адам бейнеленген, бұл ойындардың басталуын білдіреді. Суретте сонымен 
қатар к�шпелі �мір мен қазақтың мәдени дәстүрін бейнелейтін таулар мен 
киіз үйлер бейнеленген.

Айта кетейік, К�шпенділер ойындарына әлемнің 89 елінен 2 000-ға жуық 
спортшы қатысады деп күтілуде. Онда спорттың 21 түрінен 97 медаль жиын-
тығы сарапқа салынады.

КӨШПЕНДІЛЕР 
ОЙЫНДАРЫНА АРНАП 

МУРАЛ САЛЫНДЫ


